
 

 

 

AKADEMIE MÚZICKÝCH UMĚNÍ V PRAZE 

HUDEBNÍ A TANEČNÍ FAKULTA 

 

 

 

DIPLOMOVÁ PRÁCE 

 

 

 

 

 

 

Praha, 2019    BcA. Katarína Mikšíková 

 

 



 

 

 

 

AKADEMIE MÚZICKÝCH UMĚNÍ V PRAZE 

HUDEBNÍ A TANEČNÍ FAKULTA  
 

HUDEBNÍ UMĚNÍ 

ZPĚV 

 

 

DIPLOMOVÁ PRÁCE  
 

 

Slovenskí speváci na svetových scénach 
 

 
BcA. Katarína Mikšíková 

 
 

 
Vedoucí práce: prof. MgA. Ivan Kusnjer    

Oponent práce: doc. MgA. Helena Kaupová 

Datum obhajoby: 3. 6. 2019 

Přidělovaný akademický titul: MgA. 

 

 
Praha, 2019 

 



 

 

 

 

 

ACADEMY OF PERFORMING ARTS IN PRAGUE 

MUSIC AND DANCE FACULTY  
 

Art of Music 

Voice 

 

 

MASTER'S THESIS  
 

 

Slovak singers on the world stages 

 
BcA. Katarína Mikšíková 

 
 

 
Thesis Supervisor: prof. MgA.  Ivan Kusnjer   

Thesis Opponent: doc. MgA.  Helena Kaupová 

Date of thesis defense: 3. 6. 2019 

Academic title granted: MgA. 

 

 
Prague, 2019 

 



 

 

 

 

 

 

P r o h l á š e n í  

 

Prohlašuji, že jsem magisterskou práci na téma 

 

 

Slovenskí speváci na svetových scénach 

vypracovala samostatně pod odborným vedením vedoucího práce a s 

použitím uvedené literatury a pramenů. 

 

 

 

 

Praha, dne  ..........................   ........................................  

 podpis diplomanta 

 

 

 

 

Upozornění 

Využití a společenské uplatnění výsledků diplomové práce, nebo jakékoliv 

nakládání s nimi je možné pouze na základě licenční smlouvy tj. souhlasu 

autora a AMU v Praze. 



 

 

 

Evidenční list 

 

Uživatel stvrzuje svým podpisem, že tuto práci použil pouze ke 

studijním účelům a prohlašuje, že jí vždy řádně uvede mezi použitými 

prameny. 

 

Jméno Instituce Datum Podpis 

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

 



 

 

 

Abstrakt 

Touto magisterskou prácou som sa snažila priblížiť život, študentské 

začiatky, kariéru a úspechy významných slovenských operných spevákov 

účinkujúcich na svetových scénach. Mojim zámerom bolo načrtnúť 

a vykresliť tie najzásadnejšie a najvýnimočnejšie momenty z ich kariéry. 

Položením a zodpovedaním niekoľkých mojich otázok sa snažím priblížiť ich 

názor, skúsenosti a postoj na operné dianie na Slovensku a v zahraničí. Tiež 

sa pri dotazovaní zaoberám slovenskou vokálnou školou a legendami 

z radov sólistov či pedagógov. 

 

 

Kľúčové slová: slovenskí speváci, opera, spev, soprán, mezzosoprán, tenor, 

baryton, bas, spevácke súťaže, sólisti, kariéra 

 

 

Abstract 

 

With this master's thesis I have tried to zoom in a life, student beginnings, 

career and achievements of important Slovak opera singers performing on 

world stages. 

My intention was to outline and portray the most crucial and exceptional 

moments of their career. 

By asking and answering a few of my questions, I try to bring their opinion, 

experience and attitude to opera events in Slovakia and abroad. 

I also deal with the Slovak vocal school and the legends of soloists or  

techers. 

 

Keywords: Slovak singers, opera, singing, soprano, mezzosoprano, tenor, 

baritone, bass, singing competitions, solist, career   
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ÚVOD 

 

Pri výbere témy do mojej diplomovej práce som zvažovala niekoľko 

aspektov. Téma mi musí byť blízka svojim obsahom a tiež ňou chcem 

priniesť niečo nové a prospešné pre čitateľa. Prihliadnuc k tomu, že som 

Slovenka bolo rozhodnutie jasné. Touto prácou chcem vykresliť a priblížiť 

najvýznamnejších žijúcich operných spevákov na európskych a svetových 

scénach. Zaoberať sa budem ich životom, začiatkami v kariére, nástupom 

na divadelné dosky, výberom repertoáru, najväčšími úspechmi či pádmi. 

Aby táto práca mala nejaký prínos či význam a dala čitateľovi nový pohľad 

na vec a informácie, ktoré ešte nezaznamenal, rozhodla som sa každému 

spevákovi položiť niekoľko otázok. Úloha to bola neľahká. Verila som, 

že každý z oslovených si nájde čas a prispeje svojim názorom 

a skúsenosťami do tejto témy. Úplne sa to nepodarilo, no o to viac ďakujem 

umelcom, ktorí si čas našli a prispeli svojimi odpoveďami do mojej práce. 

Podarilo sa teda spísať odpovede a je tak možnosť porovnať názory 

a skúsenosti naprieč generáciami. Z odpovedí možno plynie, že hudba 

a divadlo znamenalo v minulosti niečo iné ako v tejto dobe a na začiatkoch 

v kariérach boli rozhodujúce iné atribúty ako  dnes. V minulosti 

sa uznávanou osobnosťou v tomto obore mohol stať naozaj len dobrý 

muzikant s veľkým talentom a to boli tie zásadné momenty pri štarte 

kariéry. Taktiež dirigenti mali omnoho väčšie slovo pri obsadzovaní 

do operného diela než je tomu dnes. Z niektorých odpovedí je zrejmé 

že práca na školách v opernom štúdiu mala v minulosti veľmi vysokú úroveň 

a študenta škola naozaj poctivo pripravila na rozbiehajúcu sa kariéru a bola 

pre neho akýsi odrazový mostík. Dúfam, že tieto odpovede budú 

pre súčasnú mladú generáciu prínosom. Pri ohliadnutí sa na začiatky tej 

predošlej generácie vidíme tvrdú a poctivú prácu, ktorú nedokázal v takej 

značnej miere ovplyvniť marketing. Nastúpila doba médií a internetu, tak 

sa tomu prispôsobuje aj hudba s umením. Dúfam že táto práca bude naozaj 

prínosom k danej téme a tak budem mať možnosť poukázať na výrazných 

a talentovaných interpretov pochádzajúcich zo Slovenska, ktorí dobili 

či dobíjajú svet. 
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1. Slovenskí speváci 

Rozhodne by sa dalo rozsiahle písať o Slovákoch, čo znamenali v tomto  

obore - operný spev mnoho. Bolo veľa vynikajúcich spevákov i pedagógov 

vo všetkých oboroch. 

 

1.1. Staršia generácia 

Je nutné spomenúť M. Kišonovú- Hubovú, M. Česányovú, E. Kittnarovú, Oľ-

gu Hanákovú, Ninu Hazuchovú, Ľubu Baricovú, Dr. Janka Blaha, Dr.Gustava 

Pappa, Stanislava Beňačku, Táňu Kresákovú, Magdu Móryovú či rodinu   

Livorovcov. 

Ďalší výrazní interpreti sú v každom prípade Sergej Kopčák, Štefan Margita, 

Martin Malachovský či Vladimír Chmelo. 

 

Veľmi výraznou osobnosťou bola taktiež Lucia Popp, ktorá preslávila a zvidi-

teľnila Slovensko v zahraničí. Hosťovala vo Viedni, Paríži, Miláne, Mníchove, 

New Yorku, ale aj Japonsku, pričom jej nemožno uprieť prvenstvo medzi 

slovenskými spevákmi, ktorí až po nej začali prenikať do sveta významných 

operných domov. Ale ani sláva a bohatstvo ju nemohli zbaviť slovanskej 

vrúcnosti a  skromnosti. Jej doménou bol Mozart a Strauss. Bola pôvabnou 

Zerlinou v Donovi Giovannim, Despinou v Così fan tutte, krehkou Paminou 

v Čarovnej flaute, ale aj krutou Kráľovnou noci, Serviliou v Titovi, Blondou 

a neskôr Constanzou v Únose zo serailu, Zuzankou a Grófkou vo Figarovej 

svadbe. Bola úžasnou  Sophie zo Straussovho Gavaliera s ružou. Éterickosť 

tejto postavy vystriedala na vrchole ženskej a speváckej zrelosti rolou Mar-

šalky v tej istej opere. Bola polodetskou Zdenkou aj zrelšou Arabellou 

z opery Arabella od Richarda Straussa. Po roku 1980 začala interpretovať 

aj mladodramatický repertoár: spievala Tatianu v Eugenovi Oneginovi 

či Mařenku v Predanej neveste – hoci netradične v nemčine, pretože si to 

vyžiadalo viedenské publikum. Jej spev bol výrazom duše. Mala nielen skve-

lú techniku, jemný, zamatovo znejúci soprán, ale aj fyzickú krásu, hudobnú 

inteligenciu a v celkovom prejave oduševnenie, ktorým dodávala svojej 
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osobnosti umeleckú jedinečnosť– a to ocenili aj Viedenskí filharmonici, ktorí 

jej udelili Striebornú ružu. Bola Kammersängerin Bavorskej a Viedenskej 

Štátnej opery a Čestnou členkou Štátnej opery vo Viedni. 

V roku 1990 účinkovala aj na Bratislavských hudobných slávnostiach, kde 

zaspievala Straussove nostalgické Štyri posledné piesne. Nikto netušil, 

že je to posledné stretnutie so speváčkou na domácej pôde… 16. novembra 

1993 – Lucia Popp v Mníchove predčasne zomrela. Zákerná choroba ju zni-

čila tak rýchlo, že to málokto z jej ctiteľov a priateľov čo len tušil. 

S rovnako smutným osudom sa stretla aj Yvetta Tannenbergerová.  Narodla 

sa v roku 1968, vyštudovala operný spev v Bratislave. Po štúdiách získala 

stáž v Štátnej opere v Berlíne, v roku 1990 prešla do Štátnej opery 

vo Viedni, kde sa stala sólistkou. Spolupracovala s najväčšími umelcami 

sveta,  napríklad so španielskym tenoristom Plácidom Domingom alebo   

talianskym dirigentom Claudiom Abbadom. 

 

 

1.2. Súčasná a nastupujúca generácia 

 

V dnešnej dobe môžeme vidieť mnohých začínajúcich spevákov, ktorí 

sa presadzujú aj  v zahraničí. 

Určite stojí za zmienku mladý barytonista Pavol Kubáň. Je rodák z oravskej 

dediny Malatiná, ktorý je slovenskému opernému divákovi stále nie tak 

známy, keďže sa hneď po ukončení štúdia ocitol v zahraničí. 

Známejší v Prahe, ale aj na Slovensku je Richard Šveda. Predstavil 

sa v nemeckých operných domoch ako sú Dortmund, Essen (Aalto Opera), 

Drážďany (Semperoper), či v opere Klagenfurt. Ako sólista spolupracoval 

so Slovenskou filharmóniou, Pražskou komornou filharmóniou a predstavil 

sa aj na piesňovom koncerte v Musikvereine vo Viedni. 

Výraznou ženskou reprezentantkou je Slávka Zámečníková. Momentálne 

pôsobí v Berlíne, kde sa na doskách Berlínskej Staatsoper predstavila okrem 

iného ako 1. Dáma v Čarovnej flaute či Flora Bervoix v La Traviate. Spievala 

pod taktovkou Simona Rattla a taktiež ako cover za svetoznámu americkú 

sopranistku, Nadine Sierra, v role Nanetty (Falstaff) pod taktovkou Daniela 



12 

 

Barenboima. V sezóne 2017/2018 debutovala v Pražskom národnom divadle 

a v Slovenskom národnom divadle. 
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2. Edita Gruberová 

 

 

V Bratislave sa 23. 12. 1946 Gustavovi a Etele Gruberovým narodila dcéra 

Edita. Nepochádza z muzikantskej rodiny, no po mame zdedila hlas a ako 

dieťa rada spievala. Niel Rishoi vo svojej knihe popisuje veselú príhodu, 

ako malá Edita spievala na školskej slávnosti. Už od detstva mala vysoko 

položený hlas, čo si neuvedomila, keď spievala pieseň bez sprievodu. Začala 

spievať, no po niekoľkých taktoch zistila, že melódia v piesni stúpa stále 

vyššie a vyššie a tak sa dostala sa do nepríjemnej situácie. Poslucháči 

sa však bavili. Keď melódia pesničky dosiahla výšku trojčiarkovej oktávy, 

Edite nezostalo nič iné, len začať spievať pieseň ešte raz. Toto je dôkaz, 

že jej danosť - prirodzene vysoko položený hlas a obrovský rozsah 

sa ukazovala už v detstve. 

Edita Gruberová už ako dieťa spievanie milovala. Pri ceste domov uvidela 

plagát s výzvou pre mladých spevákov. Stálo tam:  ,,Deti, ktoré radi 

spievate, prihláste sa do detského zboru." Vôbec neváhala. Uprosila mamu 

a ako trinásťročná išla do zboru predspievať. Bola prijatá a tak v roku 1959 

začala spievať v detskom speváckom zbore Slovenského rozhlasu 

pod vedením skladateľa a dirigenta Ondreja Francisciho. Aj to bola určite 

dobrá skúsenosť a príprava. Editin veľký talent však rozpoznal Dr. Július 

Janko, evanielický farár. Hral dobre na violončelo, klavír a mal výborný 

sluch. Edita za jeho doprovodu spievala v kostole. V 9. triede sa mala 

rozhodnúť, čo ďalej.  Dlhé rozhovory s Dr. Jankom ju doviedli k tomu, že by 

hudbu mala študovať. Keď si Janko vypočul, že Edita váha medzi zdravotnou 

školou a gymnáziom, tak rezolútne prikázal: ,,Ty musíš byť operná 

speváčka". 

V januári roku 1962 Edita Gruberová absolvovala prijímacie skúšky. 

Po odspievaní dvoch piesní bola prijatá. Pridelili ju do triedy Márie 

Medveckej. V priebehu štúdia sa Gruberová dozvedela, že na talentových 

skúškach až tak neexcelovala a jej profesorka dostáva do triedy slabších 

žiakov. Už po niekoľkých hodinách spevu sa dozvedela, ako správne dýchať 

a pracovať s hlasom. Vtedy si uvedomila, že do tej doby nič nevedela 
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a spievala len prirodzeným hlasom. Gruberová nemávala dlhé hodiny. 

Medvecká preferovala krátke (20 minút), ale každý deň v týždni. Tento 

spôsob práce Edite vyhovoval a neustále napredovala. V začiatkoch spievala 

piesňový repertoár, neskôr árie - s obľubou od Mozarta a svoje štúdium 

zavŕšila partom Rosiny z opery Lazebník sevillský od G. Rossiniho 

a 6.1.1968 to predspievala v Slovenskom národnom divadle. Nebola 

obsadená do premiéry, ale dostala ponuku spievať 12 repríz. Režisér 

predstavenia o pár týždňov nastúpil na miesto riaditeľa SND. Od tejto 

politickej zmeny si Gruberová veľa sľubovala, no žiadnu ďalšiu príležitosť 

nedostala. Šesťročné štúdium zakončila s titulom ,,Najlepší absolvent roku 

1968 v obore spev". Vďaka tomu mala možnosť vystúpiť s orchestrom, a tak 

3.3.1968 spievala áriu Kráľovnej noci z Čarovnej flauty od W. A. Mozarta 

a Zvonkovú áriu Lakmé od L. Delibese.  

Gruberovej profesionálne začiatky neboli úplne jednoduché. Osem dní pred 

plánovaným odchodom do Leningradu, kde chcela Gruberová študovať 

sa všetko zmenilo. Jej plány znemožnila nepriaznivá politická situácia. Edita 

zostala doma a žiadne lukratívne ponuky na angažmán do divadiel 

neprichádzali. Tak Gruberová prijala možnosť pôsobenia v Divadle Jozefa 

Gregora Tajovského v Banskej Bystrici. Túto ponuku dostala od riaditeľa 

divadla Jána Hadraby. Jej prvá rola bola Rosina, ďalšia Violetta z Traviaty, 

3 ženské úlohy z Hoffmannových poviedok, Gilda z Rigoletta a tiež 

muzikálová Eliza z My Fair Lady. Divadlo ju nešetrilo a nezaťažovalo 

sa výberom - pre ňu vhodného repertoáru. V začiatkoch sa síce nemusela 

zaoberať epizódnymi postavami a vyšľapávať si cestičku k veľkým úlohám, 

no musela čeliť tomu, že nie každá rola je pre jej hlasový obor. Napríklad 

v Hoffmannových poviedkach stvárňovala okrem Olympie (koloratúrny part) 

aj rolu Antonie a Giulietty, ktoré sú písané pre tmavší typ sopránu. Inde 

by to bol pravdepodobne problém, no Divadlo v Banskej Bystrici je jedno 

z menších. Kapacita tu neprekračuje 500 miest  a ani orchester nebol nijak 

zvlášť početný. Tak sa podľa toho vyberali diela a nekládol sa dôraz na to, 

pre aký hlasový obor je čo vhodné. To je tiež dôvod, že mohla Gruberová 

spievať aj v nižších polohách a so zvukom nebol problém. 

Na koncertom oddelení Slovenskej filharmónie pracovala Melánia Kušnírová, 

ktorá bola okúzlená Gruberovej spevom a snažila sa jej pomôcť.  
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Videla v nej veľký talent a snažila sa vybaviť predspievanie vo Viedni. 

Po získaní potvrdenia na výjazd sa Edita Gruberová ocitla na skúšobnom 

javisku Viedenskej štátnej opery. Bol to jeden z najzásadnejších momentov 

Gruberovej kariéry. Bola si vedomá závažnosti tejto chvíle a opatrne začala 

spievať prvú áriu Kráľovnej noci - O zittre nicht mein liber Sohn. Spievala 

druhému riaditeľovi opery E. A. Schneiderovi. Po dospievaní árie zdvihol 

telefón a za malú chvíľu prišlo do miestnosti niekoľko osôb. Zaspievala ešte 

ďalšiu áriu Kráľovnej noci- Der  Hölle Rache kocht in meinem Herzen. Všetci 

však chceli počuť Gruberovej hlas na veľkom javisku, ktoré bolo vtedy 

obsadené, a tak dostala ďalší termín na predspievanie o týždeň neskôr. 

Medzi prvým a druhým predspievaním vo Viedni sa zúčastnila súťaži ARD 

v Mníchove. Postúpila do druhého kola a tam spievala áriu Der Hölle 

Rache..., ako na predspievaní vo Viedni. Gruberová na ten výkon spomína 

s úsmevom: ,,A tam mi to efko nevyšlo". Po rokoch sa spätne zamýšľa 

a uvedomuje si, že spôsob tvorby vysokých tónov nebol technický. Výšky 

boli pre ňu kedysi stres, pretože si nebola nikdy istá či vyjdu, ale verila 

tomu, že keď to niekoľkokrát vyšlo, tak šanca tam je. Na súťaži teda 

neuspela a na druhé predspievanie sa vracala s podlomeným sebavedomím. 

Na veľkom javisku si ju vypočul aj riaditeľ H. Reif-Gintl a ponúkol 

jej trojmesačnú zmluvu, ktorú podpísala. Jej prvé predstavenie vo vysnenej 

opere vo Viedni bolo 7.2.1970 v roli Kráľovnej noci pod taktovkou F. Pleyera. 

O niekoľko dní sa predstavila ako Olympie z Hoffmannových poviedok 

pod vedením O. Schenka. Spievala po boku významných osobností a zmluva 

vo Viedni jej otvorila dvere do celého sveta. Nebolo to všetko 

tak jednoduché. Vtedajšia politická situácia znemožňovala cesty do Viedne. 

V deviatom mesiaci tehotenstva sa rozhodla, že opustí Bratislavu natrvalo. 

Tak 23.3.1971 emigrovala. Prvé roky Edita účinkovala v rolách Barbariny, 

Olympie, Modistky či v Anjelskom hlase. Veľmi si priala spievať častejšie, 

no ponuky sa nehrnuli. ,,Každý deň o deviatej ráno som volala na vrátnicu 

do Štátnej opery a pýtala som sa vrátnika, či som zapísaná na nejakú 

skúšku. Odpoveď bola skoro vždy rovnaká: Nie, pre Vás žiadna skúška, 

slečna Gruberová!...A tak som sa celé hodiny prechádzala pozdĺž 

Dunajského kanála a plakala ako dieťa." 

Bola to ťažká situácia. Nevedela, ako sa bude jej kariéra vyvíjať.  
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Obetovala pre ňu všetko - domov. Na dlhší čas sa stala jedinou živiteľkou 

rodiny. Rýchlo sa začala učiť nemecky a naštudovávať role, ktoré by mohli 

byť v divadle vhodné práve pre jej hlas. Musela si zvyknúť na celkom iný 

spoločenský systém a získať si uznanie v kolektíve opery, kde tvrdý 

konkurenčný boj neušetril nikoho. Tieto úskalia zvládla aj popri starostlivosti 

o dve vytúžené dcéry. Definitívny zlom nastal v roku 1973, kedy excelovala 

na letnom festivale v britskom Glyndebourne s Mozartovou Kráľovnou noci 

a o rok neskôr s rovnakým repertoárom aj na Mozartových slávnostiach 

v Salzburgu pod taktovkou samotného Herberta von Karajana. Od polovice 

sedemdesiatych rokov už Edita Gruberová začala patriť k najväčším 

stáliciam viedenskej Štátnej opery a všetko to úsilie a tvrdá práca zrazu 

dávalo zmyslel. Keď sa v roku 1978 objavila ako Zerbinetta v novom 

naštudovaní Straussovej Ariadny na Naxe, jej pätnásťminútová ária vyvolala 

taký rozruch a nadšenie, že sa od večera do rána stala opernou hviezdou 

a senzáciou pre kritikov. Práve Zerbinetta jej otvorila dvere do celého sveta- 

do milánskej La Scaly, Metropolitnej opery v New Yorku či londýnskej 

Covent Garden. V roku 1979 s ňou dokonca vystúpila aj na festivale Pražská 

jar vo vtedajšom Československu. Pôvodne vízum nedostala. Až keď 

vedenie opery vyhlásilo, že inak súbor nepricestuje a vznikne medzinárodný 

škandál, mohla prísť do Prahy, kde sa jej dostalo rovnakých ovácií ako vtedy 

už kdekoľvek inde na svete. 

V osemdesiatych rokoch sa jej repertoár stále rozširoval. Pribudla Mozartova 

Donna Anna, Constanza v únose zo Serailu, Massenetova Manon, Verdiho 

Gilda či Violeta z La Traviaty. Odborná verejnosť ocenila jej záujem 

o taliansku romantickú operu - Belliniho Normu, Donizettiho Mariu 

Stuartovnu a Annu Bolenu. Po novembri 1989 sa síce Gruberová vrátila 

aj do nášho operného sveta, ale kvôli svetovej kariére sa na javisko 

Slovenského národného divadla už nepostavila. 27. 3. 2019 Edita Gruberová 

po viac ako päťdesiatich rokoch ukončila svoju spevácku kariéru v opere 

v Mníchove. 
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3. Magdaléna Hajóssyová 

 

Magdaléna Hajóssyová sa narodila 25.7.1946 v Bratislave. Jej rodina mala 

kladný vzťah k hudbe. Matka a sestra spievali v speváckom zbore. Malá 

Magdaléna spievala v detskom rozhlasovom zbore. Ako štrnásťročná 

nastúpila na Konzervatórium v Bratislave. Šesť rokov študovala v triede 

profesorky Márie Smutnej-Vlkovej. Počas štúdia (5.ročník) získala 2. cenu 

na medzinárodnej súťaži A. Dvořáka v Karlových Varoch "Karlovarský 

podzim". Po šesťročnom štúdiu ukončila konzervatórium ako najlepší 

absolvent roku a následne začala študovať Vysokú školu múzických umení 

v Bratislave. Navštevovala triedu profesorky Anny Hrušovské. 

Už počas štúdia účinkovala na divadelných doskách. V druhom ročníku 

VŠMU spievala v opere Erindo od J. S. Kussera, Bratislavčana z Hamburku. 

V treťom ročníku stvárnila rolu Pamíny z Čarovnej flauty. V nasledujúcom 

ročníku sa predstavila ako Dvořákova Rusalka. V poslednom ročníku štúdia 

na VŠMU (1971) nastúpila do Slovenského národného divadla v Bratislave, 

kde spievala do roku 1979. V tomto roku sa vydala a starala o dcéru. 

Súbežne od roku 1976 hosťovala v Deutsche Staatsoper Berlín (Nemecká 

štátna opera). 

V apríli 1978 prijala v NSO trvalé angažmán a pôsobila tam ako popredná 

sólistka. Kontakt s rodnou Bratislavou však nestratila. Od 1. 9. 1979 prijala 

polovičný úväzok ako sólistka Slovenskej filharmónie. 

Už ako študentka VŠMU a začínajúca sopranistka Slovenského národného 

divadla zaujala kritikov: 

,,Magdaléna Hajóssyová v titulnej postave Rusalky potvrdila prirodzenú 

krásu hlasu, výborné technické vedenie a schopnosť vystihnúť nálady." 

,,Nádejná lyrická sopranistka bratislavskej opery Magdaléna Hajóssyová 

sa predstavila v árii Donny Elvíry. Vystihla mozartovskú štýlovú čistotu. 

Jej hlasový materiál je zaujímavý, navzdory lyrickému charakteru značne 

široký, nosný a ohybný." 

V prvej sezóne svojho angažmán v SND (ešte ako študentka VŠMU) 

naštudovala Barbarinu z Figarovej svadby W. A. Mozarta, Kate z Pucciniho 
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Madame Butterfly a Mařenku zo Smetanovej Prodanej nevěsty. Ďaľej 

naštudovala Fiordiligi z Cosi fan tutte W. A. Mozarta. 

Magdaléna Hajóssyová už nespievala len v Bratislave. V Národnom divadle 

v Prahe debutovala ako Dvořákova Rusalka v roku 1972. V tom istom roku 

stvárnila Rusalku aj v SND v Bratislave. V roku 1973 dostala možnosť 

premiérovať Cikkerovu operu - Hru o láske a smrti, kde spievala hlavnú rolu 

- Sophii De Courvoisier. Magdaléna Hajóssyová nespievala len hlavné role. 

Dobre sa zhostila i menších úloh (Frasquita v Carmen Georga Bizeta, 

Morena v Suchoňovom Svätoplukovi, Katka v Cikkerovom Beg Bajazidovi). 

V roku 1974 dostala možnosť účinkovať v Beethovenovom Fideliovi. O rok 

neskôr stvárnila Cialu v opere gruzínskeho autora Otara Taktakišviliho 

Tri životy. 

Následne naštudovala Adélu v opere Pani úsvitu od slovenského skladateľa 

Bartolomeja Urbanca v roku 1976. V tom istom roku pracovala na Kaťuši, 

vtedy ešte jej obor presahujúcej roli z Cikkerového Vzkriesenia. Nasledovala 

Mozartova Donna Anna a Pucciniho Mimi z Bohémy. 

Okrem práce na operných postavách, ich kvalitnému technickému 

a hereckému stvárneniu sa Magdaléna Hajóssyová venovala aj rozširovaniu 

koncertného repertoára. Patria sem piesne a cykly Eugena Suchoňa, 

Alexandra Moyzesa, Dezidera Kardoša, Andreja Očenáša, Zdenka Mikuly 

či Milana Nováka. Premiérovala piesne Juraja Hatríka, Juraja Beneša, 

Miroslava Bázlíka, Tadeáša Salvy a iné. Zo svetového koncertného 

repertoáru patria medzi jej obľúbené diela W. A. Mozarta (koncertné árie), 

Antonína Dvořáka, Roberta Schumanna, Johannesa Brahmsa, Richarda 

Wagnera, Richarda Straussa, Albana Berga a ďaľšie. 

Začiatky Hajóssyovej pôsobenia v Berlíne patrili naštudovaniu Gounodovej 

Markétky z opery Faust a Markétka. Ešte ako hosť naštudovala operu 

v nemčine. Magdaléna Hajóssyová získala za stvárnenie tejto role svoju 

prvú Cenu kritiky NDR (Kritike-Preis) v roku 1977. Na túto dvojpremiéru 

Gounodovej Markétky v Nemeckej štátnej opere v Berlíne dňa 11. a 12. 

mája 1977 vyšla táto kritika v novinách Neue Zeit: ,,A tiež Markétka oboch 

premiér, Magdaléna Hajóssyová prichádza z ČSSR, z bratislavské opery. 

Musí síce svoju pieseň o kráľovi v Thule spievať pri šijacom stroji, 
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ale spievala to a iné časti Gounodova diela s pôvabom, strieborne štíhlym, 

svetlým a prirodzene krásnym a zvučným sopránom, s istou a iskrivou 

koloratúrnou technikou, ale predovšetkým s lyrickým výrazovým gestom, 

ktoré vyjadruje vnútorný život tejto postavy vo všetkých odtieňoch: detskú 

radosť pri šperkovej árii, tiež úzkosť v kostolnej a žalárnej scéne, trpkú 

osamelosť dievčaťa, ktorého spoločenská stiesnenosť  a chlad zahnali 

do izolácie, ktorá na konci cesty utrpenia vzpriamene kráča ku gilotíne. 

V roku 1977 naštudovala v nemčine Dvořákovu Rusalku a Hraběnku 

z Mozartovej Figarovej svadby. Táto postava ju sprevádzala jej profesným 

životom dlhé roky, rovnako ako Anna a Elvíra. V nasledujúcom roku 

stvárnila Jaroslavnu z Borodinovej opery Knieža Igor. Výraznou stránkou 

Hajóssyovej repertoáru je hlavne baroková, klasická a romantická opera. 

Týmto dosiahla úspech nielen v Berlíne, ale aj na iných významných 

operných scénach. V roku 1979 naštudovala pre berlínsku inscenáciu 

Mozartove Cosi fan tutte- part Fiordiligi. V rovnakom roku získala veľké 

uznanie ako Wagnerova Eva z opery Majstri speváci norimberskí. V roku 

1979 naštudovala do nemčiny Mozartovu Paminu. Medzi ďalšie veľké party, 

ktoré stvárňuje na berlínskej scéne patria- Straussova Arabella, Madeleine 

z hudobnej konverzačky Capriccio od rovnakého autora, či Straussova 

maršálka v Kavalierovi s ružou. V roku 1980 premiérovala Hajóssyová Agátu 

z Weberovho Čarostrelca. Jej autentické pojatie nemecké publikum prijalo. 

Ďalej naštudovala Taťánu do Čajkovského Evgena Onegina, či Elektru z málo 

hranej opery Idomeneo od W. A. Mozarta. Za stvárnenie Elektry (1981) 

získala už druhý krát Cenu kritiky NDR v roku 1981. Mozartovský repertoár 

bol Hajóssyovej blízky. Do roku 1989 účinkovala v trinástich inscenáciách 

Dona Giovanniho. Annu spievala aj koncertne a Elvíru nahrala pre 

Supraphon. Za stvárnenie Donny Anny bola speváčke pridelená 1. mája 

1988 od prezidenta ČSSR Štátna cena Klementa Gottwalda. Sezónu 

1987/1988 ukončila stvárnením Donny Anny vo viedenskej Štátnej opere. 

Počas svojej kariéry v Berlíne dostala príležitosť ako Elsa von Brabant 

vo Wagnerovom Lohengrinovi (1983), Alcina od G. F. Hända (1985). 

Pre Kolín naštudovala roli Vitellie z Mozartovej opery Titus (1985). 

K príležitosti znovuotvorenia zrenovovaného operného domu NSO - 15.11. 

1986  Hajóssyová stvárnila titulnú hrdinku z Weberovej opery Euryanthe. 
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Za titulnú postavu Gluckovej opery Ifigénia v Aulide (1987) dostala 

Hajóssyová ďalšiu Cenu kritiky NDR. Pod vedením režiséra Klause Jürgena 

Kirsta stvárnila hlavnú postavu vo Verdiho Traviate (premiéra v roku 1988). 

V tejto opere hlavný ženský part osciluje medzi koloratúrnou a dramatickou 

(či lyricko-dramatickou) polohou. Ohlas na Verdiho interpretáciu bol veľmi 

kladný. Hajóssyová tak každého uistila o svojich vokálnych aj hereckých 

predpokladoch v roli Violetty Valéry. 

Magdaléna Hajóssyová bola na operných scénach predstaviteľkou 

koloratúrno-lyrického až mladodramatického oboru. Jej krásny žiarivý 

soprán si zachoval prirodzenú pohyblivosť vďaka kvalitným technickým 

základom a tiež vďaka správnemu výberu repertoáru. Postupom času stále 

viac inklinovala k dramatickejšiemu repertoáru. 

Do roku 1989 naštudovala viac ako 30 piesňových cyklov (mnoho z nich 

vyšlo na gramofónových platniach vo vydavateľstvách Opus a Eterna), 40 

operných rolí, 60 koncertných árii a sopránových sól v oratóriách, 

kantátach, omšiach a súčasných vokálno-inštrumentálnych dielach. 

 

3.1. Rozhovor 

 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v zahraničí. 

V čom ste pociťovali rozdiel? 

Začiatok môjho pôsobenia sa viaže na štúdium na Konzervatóriu - to je na 

čas hľadania technických zákonitostí, vývoj a rozvoj mojich hlasových 

možností, ktoré boli na začiatku veľmi obmedzené - mala som ako 14-ročná 

detský hlas a malý rozsah. Spievala som v detskom rozhlasovom zbore 

a bola som veľmi zvedavá, ako a čím vzniká hlas veľkého zvuku a rozsahu. 

Začala som chodiť do 1.ročníku a moje kolegyne boli v tom čase oveľa 

zdatnejšie- priniesli si oveľa väčšie hlasové orgány. Moja vytrvalosť 

mi pomohla pri naštudovaní nového repertoáru na ktorom som aplikovala 

technické poznatky a hlas sa pomaly zväčšoval. Na VŠMU som sa dostala 
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do triedy profesorky Hrušovskej. Systém vyučovania v oblasti operného 

štúdia bol iný ako na HAMU. Réžiu i vedenie štúdia mali na starosti 

pedagógovia paralelne pôsobiaci v SND. Dirigent Gerhard Auer a režisér 

Miroslav Fišer nás mali 4 roky ,,ako na tanieri''. Vzhľadom k tomu, že sme 

mali vlastný divadelný priestor, študovali sme celý rok operný titul, ktorý 

sme na konci školského roka uviedli. Mala som možnosť naštudovať 

barokovú operu Erindo, v 3.ročníku sme robili Čarovnú flautu (ja Pamína) 

a v poslednom potom Rusalku. Tak sa stalo, že sme ešte pred ukončením 

štúdia prešli - bez predspievania- do sólistického ansámblu SND. 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Otázku o Slovenskej opernej škole dostávam často, ale nemám na ňu 

jednoznačnú odpoveď. Určite hrá dôležitú úlohu množstvo ľudí, ktorí sa chcú 

spevom i v dnešnej dobe zaoberať. Historicky- z pohľadu pôsobiacich 

pedagógov- stretávajú sa na slovenskej pôde tradície z Rakúsko-Uhorského 

prostredia a spevácke školy, ktoré svojou pestrosťou prispeli k vytvoreniu 

,,podnebia''. Repertoár opery v Bratislave, Košiciach a B. Bystrici bol 

zameraný na taliansku tvorbu a tento moment je v porovnaní s českým 

prostredím, ktoré je zamerané na domácu tvorbu- (hlavne B. Smetana) 

podľa mňa rozhodujúci. 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery? (spevák, 

pedagóg) 

Bolo mnoho vynikajúcich spevákov vo všetkých oboroch. Ja som zažila pani 

M. Kišonovú- Hubovú, M. Česányovú, E. Kittnarovú, J. Blahu a ďalších. 

Je tak  veľa vynikajúcich i menej známych mien, ktoré mnoho rokov pôsobili 

v SND a prispeli k dobrému menu speváckej školy. 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

Veľký posun v mojej práci znamenalo hosťovanie v Štátnej opere v Berlíne 

a následný zájazd tohto telesa do Japonska, kde mi intendant ponúkol 

trvalú spoluprácu a hneď úlohu Margaréty v Gounodovej opere. Táto 

spolupráca trvala 28 rokov a našla som tu veľké možnosti spievať repertoár, 

ktorý bol pre môj hlas vhodný. V tomto divadle som zažila i tú druhú 
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stránku, keď sa po revolúcii musel zmeniť systém prevádzky na stagionu 

a s tým spojené zmeny obsadzovaní postáv hosťami. 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Udržovať sa vo forme znamená mať možnosť spievať repertoár primeraný 

momentálnym hlasovým možnostiam, udržovať množstvo vystúpení tak, 

aby bola možnosť regenerácie síl telesných i psychických. 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Bolo mojím  šťastím, že som v SND a hlavne v Štátnej opere Berlín mala 

možnosť postupnému rastu, resp. spievanie v obore, kde som sa cítila istá. 

Lyrické role v mozartovskom a nemeckom repertoári som mohla postupne 

rozširovať o Wagnera (Elsa, Elisabeth, Eva) a Straussa (Arabella, Capriccio, 

Rosenkavalier). 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Každý človek, ktorý naživo pracuje za prítomnosti divákov je vystavený 

tréme, ktorá vychádza zo zodpovednosti a snahy podať čo najlepší výkon. 

Ja som nemávala trému ktorá by ma obmedzovala, skôr som sa na 

vystúpenie tešila. Zvlášť náročné sú koncertné výstupy, kde sa pozornosť 

poslucháčov koncentruje len na hudbu. Nespomínam si, že by sa časom 

tréma zmenšovala alebo zväčšovala.   

 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Čo by som urobila inak? Ako sa hovorí - nevstúpiš dva krát do tej istej 

rieky...Ja som veľmi spokojná s tým, čo sa mi podarilo dosiahnuť v opernom 

dome, ktorý predstavoval v európskom svete špičku. Atmosféru, aká 

panovala v Berlínskej štátnej opere som nezažila nikde inde a dodnes som 

za tento zážitok vďačná. 
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4. Gabriela Beňačková 

 

 

Gabriela Beňačková je jednou z najvýnimočnejších a svetovo 

najuznávanejších sopranistiek. Jej hlas je jedinečný a okúzlujúci. Spĺňal 

všetky atribúty, aby sa stal svetový. Prekrásna farba hlasu, obrovská 

muzikalita, výborné frázovanie- hudobná predstavivosť, výnimočná 

technická zdatnosť - vďaka tomu jej ležal u nohách celý svet. 

Gabriela Beňačková sa narodila 25. 3. 1947 v Bratislave. V rokoch       

1962- 1966 študovala na Konzervatóriu v Bratislave v triede Magdalény 

Móryovej a v roku 1966-1967 študovala v Žiline u Tatiany Kresákovej. 

Od roku 1967-1971 študovala na Vysokej škole múzických umení 

v Bratislave u Anny Korinskej a Janka Blaha. Hneď po skončení štúdia 

na VŠMU sa stala sólistkou Opery Národného divadla v Prahe. Všetko 

to začalo na medzinárodnej súťaži Antonína Dvořáka v Karlových Varoch, 

kde ju pre Národné divadlo objavil v roku 1969 vtedajší riaditeľ Přemysl 

Kočí. Uviedla sa v roku 1970 v roli Nataši vo Vojne a mieri. Výber role bol 

šťastný. Veľmi rýchlo si získala obrovskú priazeň publika a uznanie odbornej 

verejnosti. Od roku 1970-1981 vytvorila v Prahe 12 rolí. Jenůfa a Káťa 

Kabanová sa neskôr zaradili k jej kmeňovému repertoáru, ktorý 

ju sprevádzal počas jej kariéry v zahraničí. Medzi ďalšie bravúrne stvárnené 

role v Smetanovom divadle patrila Markétka v novom naštudovaní Fausta 

a Markétky v roku 1979. Pri znovuotvorení Národného divadla - 18.11.1983 

spievala Smetanovu Libuši. 

V Prahe vytvorila mnoho ďalších rolí - Rusalku, Mimi z Bohémy, Tatianu 

z Eugena Onegina, Mařenku z Predanej nevesty, Natašu z Vojny a mieru, 

Katrenu z Krútňavi, Hedviku z Čertovej steny, Káťu Kabanovú, Leonoru 

z Fidelia, Jenůfu z Její pastorkyne, Mimi z Bohémy, Markétku z Fausta 

a Markétky, Manon Lescaut, Libuši. 

Jej svetová kariéra sa odštartovala v roku 1971, keď začala hosťovať 

na zahraničných scénach - v Dublinu (1971), Reggio Emilia (1973), Parme 

a Boloni. Krátko nato sa stala stálym hosťom amsterdamskej Nederlandse 

Opera (1974-80), mníchovskej Bayerische Staatsoper (1975-1998) 
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a viedenskej Staatsoper (1976 -2000). 

Celých 35 rokov spievala na predných svetových operných scénach, k nim 

okrem už menovaných patrí milánska La Scala, Rím, Benátky, Janov, Veľké 

divadlo v Moskve, Teatro Líceo v Barcelóne, Teatro Real v Madride, Granada, 

Sevilla, Teatro Colón v Buenos Aires, parížske scény Palais Garnier, Théâtre 

du Châtelet a Opéra Bastille, londýnska Covent Garden, Ženeva, Curych, 

Kolín nad Rýnom, Bonn, Hamburk, Drážďany, Stuttgart a berlínska 

Staatsoper i Deutsche Oper. Vystupovala i na operných scénach v Japonsku 

a Kanade. Zvláštnu kapitolou v jej umeleckom živote je pôsobenie 

na operných scénach v USA – v San Francisku, Los Angeles 

a v Metropolitnej opere v New Yorku. Tu bola prvou Rusalkou              

(1994 – 1995), na doskách ktorej stvárnila viac ako 50 predstavení.   

Na tejto prestížnej scéne spievala Janáčkovu Káťu Kabanovú a Jenůfu, 

Dvořákovu Rusalku, Leonoru v Beethovenovom Fideliovi, Mimi v Pucciniho 

Bohéme a Desdemonu vo Verdiho Otellovi. 

Bohatá je aj koncertná činnosť – Carnegie Hall v New Yorku, kde mnohokrát 

prezentovala a popularizovala slovanskú a predovšetkým českú hudobnú 

tvorbu, či už na koncertných uvedeniach opier Jej pastorkyňa, Káťa 

Kabanová, Libuša, Rusalka alebo na množstve samostatných koncertov.   

Spolupracovala s najväčšími svetovými dirigentmi ako Claudio Abbado, 

Giuseppe Sinopoli, Leonard Bernstein, Zubin Mehta, Wolfgang Sawallisch, 

Nello Santi, Carlo Maria Giulini, Lovro von Matačič, Jeffrey Tate, Christoph 

von Dohnányi, Sir Georg Solti, Sir Charles Mackerras, Luis Garcia Navarro, 

Nikolas Harnoncourt, James Conlon, John Fiore, Václav Neumann, Jiří Kout, 

Georges Pretre, James Levine, Marek Janowski a mnohí ďaľší. Pracovala 

s režisérmi Walter Felsenstein, August Everding, Götz Friedrich, Otto 

Schenk, Nikolaus Lenhoff, Kurt Horres a ďalší. 

Gabriela Beňačková je držiteľkou niekoľkých prestížnych cien: národná 

umelkyňa (Československo, 1985), komorná speváčka (Rakúsko, 1985 

a Nemecko, 1987 ), Cena Artura Toscaniniho, Zlatá medaila Giuseppe 

Verdiho, Grammy Award (New York, 1995), Zlatá medaile a Janáčkova 

medaila za účinkovanie v opere Káťa Kabanová. Natočila mnoho operných 

kompletov, piesní a diel českej i svetovej oratórnej a kantátovej tvorby. 
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Patrí medzi najvýznamnejšie operné speváčky súčasnosti a medzi predných 

reprezentantov hudobného života v 20. storočí. 

 

4.1. Rozhovor 

 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

Mala som veľký rešpekt z mojich kolegov. Prijali ma medzi seba úžasne - 

ako v ND v Prahe, tak v ostatných operných domoch v zahraničí. 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Existuje len jedna spevácka škola - TALIANSKE BELCANTO. 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Bolo ich veľa, vyberiem aspoň pár - Margita Česányiová, Mária Kišoňová-

Hubová, Olga Hanáková,Nina Hazuchová, Ľuba Baricová, Dr. Janko Blaho, 

Dr. Gustav Papp, ale i Stanislav Beňačka - úžasný basista s krásnou farbou 

hlasu. Moji pedagógovia - Táňa Kresáková, Magda Móryová a Dr. J. Blaho. 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší?(negat. a 

pozit.) 

Zmena prostredia a života - angažmán v ND v Prahe v roku 1970. 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Základ je spevácka technika, zdravie, denný režim, spánok a šťastie. 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu?(čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Talentom ma obdarili moji rodičia a Pán Boh, ostatné je drina, chcela som 

byť dobrá a ojedinelá. 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 
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Trému má každý v každom obore. U nás umelcov je to zdravá zodpovednosť 

za každý výkon, ktorý podávame na predstaveniach a koncertoch. A to sa 

nemení. 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Asi nič. Taký bol môj život.. 
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5. Peter Dvorský 

Jeden z najvýnimočnejších slovenských hlasov- tenor, ktorý spieval naozaj 

naprieč pódiami po celom svete. Narodil sa v Hornej Vsi 25.9.1951 do 

muzikantskej rodiny. Rodičia síce neboli študovaní muzikanti, ale zato 

muzicírovali s láskou. Otec hral na husle, matka spievala v zbore a jej otec 

bol vynikajúci spevák. Peter je bratom operných spevákov Miroslava 

a Jaroslava Dvorských. 

Už v mladom veku - počas štúdia vyčnieval z davu a jeho talent bol naozaj 

mimoriadny. Konzervatórium v Bratislave mu dalo základy a tu študoval 

v rokoch 1969-1973 v triede Idy Černeckej. Už počas štúdia 

na konzervatóriu vedenie divadla  zaregistrovalo jeho mimoriadny talent 

a bol angažovaný do opery Slovenského národného divadla. 

Peter Dvorský bol laureátom mnohých medzinárodných súťaží a to v Moskve 

(1974), Ženeve (1975), v Bratislave- súťaž mladých umelcov UNESCO 

(1977). 

Len krátky čas , pár rokov po ukončení štúdia začal budovať svoju kariéru 

v zahraničí a veľmi rýchlo sa presadil na všetkých významných svetových 

scénach. 

Od roku 1977 pravidelne spieval na vyhlásených scénach ako Moskva- 

Bolšoj teatr, Viedenská štátna opera, Miláno- La Scala,kde sa predstavil 

rolou Rodolfa v Pucciniho Bohéme, potom vo veronskej Arene, v Mníchove 

(1984), Londýn- Covent Garden, Operné divadlo vo Florencii. V tom istom 

roku mal svoj operný debut v Metropolitnej opere a to ako Alfréd Germont 

vo Verdiho La Traviata. 

Spolupracoval s osobnosťami ako Carlos Kleiber, Claudio Abbado, Giuseppe 

Sinopoli, Nello Santi či Giuseppe Patane. 

Dvorského doménou bola talianska a francúzska belkantová tvorba, kde 

sa ideálne uplatnil jeho farebný hlas, fond, veľký rozsah, hudobná 

presvedčivosť a spontánna muzikalita. Z profilových úloh Dvorského treba 

spomenúť najmä Gounodového Fausta, Pucciniho Rodolfa - Bohéma, 

Pinkertona v Madam Butterfly, Des Grieuxa v Manon Lescauat, Verdiho 

Vojvodu - Rigoletto, Alfreda v Traviate, Riccarda v Maškarnom bále, 

Donizettiho Nemorina v Nápoji lásky, Edgarda v Lucii di Lammermoor, 

Massenetovho Werthera, Čajkovského Lenského z Eugena Onegina či Princa 
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v Dvořákovej Rusalke. 

Peter Dvorský sa radí medzi najlepších tenoristov sveta od 80.rokov 

20.storočia. Vo svete bol rovnako považovaný ako Plácido Domingo, Luciano 

Pavarotti a José Carreras. Popri Lucianovi Pavarottim a Plácidovi Domingovi 

mal byť súčasťou veľkého známeho projektu - traja tenoristi - ktorí mali 

spopularizovať operu. Pôvodne bol oslovený Peter Dvorský, no pre problém 

s vízom nemohol prísť na skúšky a tak bol nahradený Carrerasom. 

Dvorský bol veľmi obľúbenou osobnosťou i doma- na Slovensku. S jeho 

popularitou trochu zatriasol vstup a angažovanie na politickej scéne. Vstúpil 

do politickej strany - Strana občianskeho porozumenia, ktorú založil vtedajší 

primátor Košíc, komunista a budúci prezident Rudolf Schuster. Petrovi 

Dvorskému sa kvôli tomuto politickému dianiu vyhrážali zabitím. V roku 

1988 kvôli tejto situácii zrušil aj koncerty na Slovensku. 

Počas svojej kariéry získal mnoho ocenení ako napríklad titul Národný 

umelec (1984), titul Kammersänger (1986 -udeľuje rakúske ministerstvo 

školstva, umenia a kultúry výnimočným operným spevákom), Cena Lieber 

Augustín - miláčik rakúskeho publika (1988), Cena Francesco Cilea, 

Taliansko (1990), Cena Luigi Illica, Taliansko (1991), Cena Furtwängler, 

Nemecko (1992), cena ministra kultúry SR za stvárnenie postavy Ondreja 

v Suchoňovej opere Krútňava (1999), Krištáľové krídlo v kategórii hudba 

za úlohu Ondreja v Suchoňovej opere Krútňava a za jeho doterajšie úspechy 

a reprezentáciu na Slovensku i v zahraničí (2000), Medaila za zásluhy 

I. stupňa za vynikajúce umelecké výsledky - bola udelená Václavom Havlom 

na svojej poslednej zahraničnej ceste (2003), Cena Centrope - ocenenie 

individuálnych zásluh za angažovanú prácu v stredoeurópskom regióne 

(2012), Cena Enrico Caruso - Taliansko (2013), ocenenie Pribinov Kríž 

I. triedy (2013) 

V roku 2010 sa stal Peter Dvorský riaditeľom Opery Slovenského národného 

divadla. 

Počas svojej kariéry vydal mnoho nahrávok ako klasickej hudby, tak aj 

s osobnosťami domácej pop scény. 

Okrem spievania sa angažuje sa aj mimo operných javísk. V roku 1991 

založil nadáciu a rehabilitačný ústav Harmony na podporu detí s diagnózou 

detskej mozgovej obrny. Dobrovoľne pomáha aj v ďalších  projektoch. 
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6. Peter Mikuláš 

 

 

Slovenský basista Peter Mikuláš sa narodil 23.1.1954 v Nitre. Od svojich 

speváckych začiatkov sa vyznačuje nie len krásou a farebnosťou svojho 

velkého hlasu, ale tiež obrovskou muzikalitou a štýlovou všestrannosťou. 

Štúdium na Vysokej škole múzických umení v Bratislave absolvoval v triede 

prof. Viktórie Stracenské. Už počas štúdia bolo zrejmé, že ho čaká nemalá 

kariéra. 

Členom Opery Slovenského národného divadla sa stal od roku 1978. 

Už pred nástupom na divadelné dosky na seba upozornil na súťažiach. 

V roku 1977 zvíťazil na súťaži A. Dvořáka v Karlových Varoch. Umiestnenie 

a kontakty tiež naviazal na súťaži v Moskve (1982) a Helsinkách (1984). 

Okrem pôsobenia na domácej scéne pravidelne hosťuje v Národnom divadle 

v Prahe a Národnom divadle moravskoslezskom v Ostrave. Peter Mikuláš 

sa predstavil i na svetových scénach. Z mnohých môžeme menovať 

predovšetkým hosťovanie v Metropolitnej opere v New Yorku (doktor 

Kolenatý-L.Janáček: Vec Makropulos), v Berlíne v Štátnej opere, v Ríme- 

Teatro dell‘ Opera. 

Počas svojej kariéry si vybudoval rozsiahly operný repertoár, medzi ktorý 

určite patrí Fiesco (Simon Boccanegra), Filip (Don Carlos), Mefisto (Boitův 

Mefistofele i Gounodův Faust), Suchoňův Svätopluk, Vojcek (Vojcek), 

Leporello (Don Giovanni), Dulcamara (Nápoj lásky), Don Magnifico 

(Popelka), Kecal (Prodaná nevěsta), Gremin (Evžen Oněgin), Boris Godunov 

(Boris Godunov) či Falstaff (Falstaff). 

Okrem operného repertoáru často vystupuje i koncertne s Českou 

a Slovenskou filharmónii, Orchestrom de Paris, RTV Madrid a s orchestrom 

Viedenských filharmonikov. 

Počas svojej kariéry spolupracoval s množstvom významných dirigentov ako 

je Gerd Albrecht, Vladimír Aškenazi, Jiří Bělohlávek, Jakub Hrůša, Semyon 

Bychkov, Aldo Ceccato, Charles Dutoit, Carlo Maria Giullini, Theodor 

Guschlbauer, Libor Pešek, Simon Rattle nebo Helmut Rilling. 
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V sezóne 2006/2007 bol riaditeľom Opery SND a podieľal sa na zložitých 

organizačných prípravách pôsobenia Opery SND v nových priestoroch. 

S jeho menom sa spája slávnostné otváranie Novej budovy SND 14. apríla 

2006. 

Okrem dlhoročnej speváckej kariéry je Peter Mikuláš už aj úspešným 

vysokoškolským pedagógom spevu na Vysokej škole múzických umení, kde 

roku 2002 získal titul docenta a roku 2009 ho menoval prezident Slovenskej 

republiky za vysokoškolského profesora. Dnes si môže Peter Mikuláš k menu 

pripojiť tituly: Mgr. art., Prof., ArtD. 

 

6.1. Rozhovor 

 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

V ničom, pretože aj keď som bol začínajúcim, žiaden rozdiel nikoho 

nezaujímal a už vôbec nikoho nezaujímalo, že som bol začínajúcim. 

Prakticky po ukončení štúdia na VŠMU som bol obsadený do Mozartovho 

Requiem v Slovenskej Filharmónii, dokonca som na pódiu stál s mojou pani 

profesorkou Viktóriou Stracenskou, vzápätí ako Colline do Pucciniho 

Bohémy, v SND, vo Viedni v Musicvereine, v dákej Haydnovej omši, 

v Monacu ako Sprechcer v Mozartovej Čarovnej Flaute a musel som zabrať, 

inej cesty nebolo, keď som chcel robiť tento džob. Poprosiť skúsenú 

korepetítorku, pani Miladu Synkovú, aby ma naučila, ako sa pripraviť, ako 

presne spievať noty, ako do nich vložiť výraz.. Bolo to veľmi náročné 

obdobie, ale krásne. Samozrejme, veľmi mi pomohli dirigenti, ktorí mali 

so mnou trpezlivosť, keď mi niečo nefungovalo, ako malo, bol som predsa 

len mladý. Ale rozdiel medzi zahraničím a domácou scénou nebol žiaden. 

Všade bola na mňa nakladaná vždy najvyššia náročnosť. 
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2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”?  

Ak áno, ako by ste ju charakterizovali? 

Neexistuje, tento pojem sa vymyslel neviem kým, kým sa nestal akýmsi 

„pojmom“. Vyzeralo to tak a možno aj vyzerá, že takéto niečo u nás na 

Slovensku máme, ale z môjho pohľadu to fungovalo a dúfam, že bude 

fungovať aj naďalej tak, že ihneď po skončení štúdia dostala moja generácia 

možnosti účinkovania na špičkovej scéne opery SND popri vynikajúcich 

profesionálnych spevákoch – Papp, Baricová, Martvoň, Hrubant, 

Malachovský, dirigentoch – Košler, Auer, Málek, Frešo, režiséroch – Fišer, 

Kriška a nemala inú možnosť, len držať s nimi krok a pracovať na sebe. 

To je celé. Tento trend začal Peter Dvorský svojim grandióznym nástupom, 

najprv v SND a potom v zahraničí, pokračoval vtedy začínajúcimi 

mimoriadne talentovanými sólistami, ako Rybárska, Jenisová, Jenis, Galla, 

Kundlák a neboli vedením divadla poslaní na tzv. provinciu, aby sa najprv 

tam niečo „naučili“ a tam potom aj zapadli. Dúfam, že tento trend, akejsi 

veľkorysosti voči nastupujúcim mladým absolventom speváckych škôl zotrvá 

i naďalej, aby to vyzeralo, že Slováci majú „akože“ svoju spevácku školu, 

aj keď to v podstate nie je pravda. Sú to len možnosti, ktoré by mali dostať 

talenty, aby sa rozvinuli. No a ešte by som upresnil, existujú kritériá toho, 

ako nádherne muzikálne spievať, s presnými a nemennými pravidlami 

technického posadenia tónu, plus práce s dychovou oporou. Nie je ich veľa, 

sú rovnaké v celom svete a dajú sa naučiť aj v Prahe, Moskve, Miláne 

a dokonca aj v Bratislave! Stačí mať otvorené oči, uši a byť talentovaný 

a tvrdo popracovať na sebe. 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Už som niektorých spomínal. Boli to vskutku ľudia oddaní opere, umeniu 

a navyše skromní a dobrí, aspoň ja som ich tak vnímal. Doktor Gustáv Papp 

vždy dokonale pripravený, Juraj Martvoň, umelec s veľkým srdcom, úžasne 

tvorivý, pani Ľuba Baricová, obrovská osobnosť, dirigent Frešo, skúsená 

autorita s vynikajúcim dirigentským gesotom, dirigent Zdeněk Košer, ktorý 

u nás vtedy pôsobil v divadle, aj v Slovenskej filharmónii, Ľudovít Rajter... 

takto by som mohol pokračovať ešte veľmi dlho. Celková charakteristika 
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týchto ľudí je tá, že to boli mimoriadne nadanými, zároveň skromnými 

a pracovitými osobnosťami. 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší?(negat. a 

pozit.) 

Pozitívnych bolo našťastnie oveľa viac, ako negatívnych. Napríklad úžasný 

dirigent Václav Neumann, vtedajší šéfdirigent Českej filharmónie, 

humorista, vynikajúca osobnosť, Jiří Bělohlávek, precízny detailista 

s nádhernými čitateľnými rukami, Ondrej Lenárd, rodený muzikant 

s presnou predstavou tempa a hudobného výrazu...svetová sopranistka 

Lucia Popp, krásny a dobrý človek s anjelským hlasom, Edita Grúberová, 

dokonale pripravená s úžasnou speváckou technikou... 

No a negatívne? Spomínal som dirigentov, stretol som jedného tak 

arogantného, že naňho nikdy nezabudnem. Meno nie je podstatné, myslím, 

že už aj skončil. Ďalej jeden režisér, tak isto nemenujem, absolútne 

nepripravený, len improvizoval pri aranžovačkách a na druhý deň to všetko 

menil, skrátka jeden neprofesionál. Dovolím si tvrdiť, veľkí, naozaj veľkí 

umelci, ktorých som stretol boli zároveň veľkorysí a ľudskí ľudia. 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Zdravotne to nebolo nič mimoriadne, hýbal som sa vždy ako normálni ľudia, 

jedol som vždy to isté čo oni, keď prišiel dáky zápal krku, tak som trpel 

a čakal, kedy vyzdraviem. Ak myslíte spevácku formu, tak to bolo neustále 

cvičenie a cvičenie, skoro až do krvi, kým som si na hlasivke nevytvoril 

akúsi ryhu pamäte toho, ako má znieť môj tón, ako mám s ním narábať 

a farbiť. Spevácka kondícia je totiž niečo celkom iné, ako trénovať svaly 

činkami, alebo športovať. Samozrejme aj to treba s mierou, ale spev sa dá 

vytrénovať len spievaním. 

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Úspech je uznanie mojej práce. Nič iné. Akékoľvek nabubralé frázy o tom, 

aký som vynikajúci, ako mi to ide, ako narábam s hlasom nie sú podstatné. 

To sú len čiastkové čriepky hodnotení, ale celok je dôležitý. Ako na môj 
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výkon reaguje dirigent, režisér, samozrejme, aj divák, či by si ma prípadne 

ešte niekedy rád vypočul, či som mu priniesol niečo nové, či som ho čímsi 

oslovil. Platí jedna zásada, keď je to v našej práci tak, že mi dnešný výkon 

pred divákom prinesie objednávku na nový, som na tom celkom dobre, asi 

idem správnou cestou. No a úspech? Neviem celkom presne čo to je. 

Umenie považujem za prácu. Tajomnú síce, často krát bez zákonov 

a poučiek, tvorivú, na druhej strane namáhavú a vyžadujúci si plné 

nasadenie, ale s veľmi presnými odozvami u tých, ktorí výsledok tejto mojej 

práce vidia a počúvajú. Nuž a tými sú len dve kritériá: Páči sa, alebo nepáči. 

No a ojedinelosť? Som ojedinelý tým, že som nekopírovateľný. Musel som 

si vytvoriť svoj štýl, patinu svojej interpretácie, svojich postojov. Ale toto 

musí mať každý, kto robí túto prácu, inak by bol mdlý a neautentický. Či? 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

S trémou som nikdy nebojoval, pretože sa nad ňou zvíťaziť nedá. Zaskočí 

v nečakanom momente, ak si o nej myslíme, že je podradná, preto sa treba 

s ňou zmieriť a povýšiť ju na najvyšší stupeň tvorivého vzrúša. Vtedy 

sa stane kamarádkou a vtedy dokáže dokonale spolupracovať. 

No a postupom času sa na tomto mojom postoji nič nezmenilo. Keď mám 

vyliezť na javisko, vždy sa bojím, pretože vždy môže nastať nová situácia, 

úplne odlišná od tej, ako som si ju nacvičil. Aj sólista na javisku je len 

človek a vplýva naňho veľmi veľa okolností, od zdravotných, až po osobné. 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

V zásade nič, alebo len veľmi málo, možno by som mohol byť vtedy, 

v minulosti ešte efektívnejší pri cvičení a príprave opernej postavy, 

v speváckej technike, ktorá má presné zásady, aj na to som prišiel 

až časom a priznám sa, tomuto ma naučili moji žiaci. Ale v zásade by som 

nemenil nič. Môj prínos na pódium by mal byť stále ten istý, aký bol 

doteraz, až na to, že teraz, ako penzista sa musím príprave na svoj výkon 

oveľa viac pripravovať, už predsa len dosť veľa vecí nefunguje tak 

samozrejme, ako bežali doposiaľ. 
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7. Ľubica Rybárska 

 

Ľubica Rybárska sa narodila 13.7.1958 v Martine. Svoje hudobné začiatky 

nadobudla na Konzervatóriu v Žiline, kde absolvovala v roku 1979 u Ľuby 

Šestákovej. V roku 1983 absolvovala štúdium na Vysokej škole múzických 

umení v Bratislave v triede Viktórie Stracenskej. 

Jej mladodramatický soprán bol bohatý, farebný a objemný materiál 

so zdatnou technikou a mimoriadnym citom pre talianske frázovanie. 

Počas štúdia debutovala ako Katrena v opere Eugena Suchoňa-Krútňava 

a predstavila sa tiež ako Rusalka v rovnomennej opere Antonína Dvořáka. 

V rokoch 1983-2013 sa stala členkou súboru Opery Slovenského národného 

divadla, kde ako sólistka stvárnila obrovské množstvo postáv sopránového 

repertoáru. 

V roku 1988 sa vo Filadelfii (USA) stala víťazkou Medzinárodnej speváckej 

súťaže Luciana Pavarottiho. Po tomto úspechu odštartovala jej veľká kariéra. 

S L. Pavarottim účinkovali v predstaveniach Verdiho opery Luisa Miller. 

Vďaka tomu sa jej otvorila cesta na významné svetové operné scény 

v Zürichu, Paríži, Madride, Mníchove, Turíne, Ríme. 

Výpočet jej naštudovaných postáv je dlhý. Určite medzi ne patria Katrena 

v Suchoňovej Krútňave, Santuzza v Mascagniho Sedliackej cti, Abigail 

vo Verdiho opere Nabucco, Rusalka a Cudzia kňažná v Dvořákovej Rusalke, 

Líza v Čajkovského Pikovej dáme, Leonora vo Verdiho Trubadúrovi, Alžbeta 

vo Verdiho Donovi Carlosovi, Floria Tosca v Pucciniho Tosce, Lady Macbeth 

vo Verdiho Macbethovi alebo Amélia vo Verdiho Maškarnom bále. 

Ľubica Rybárska súčasne pôsobí ako pedagóg na Hudobnej fakulte VŠMU 

a v roku 2012 sa stala docentkou. 

Po jej tridsaťročnom pôsobení v Opere SND dospelo vedenie k tomu, že sa 

Ľubica Rybárska stáva nepotrebnou. Kariéry prvých dám sopránového 

odboru sa po vrchole radikálne menia. Niektoré prechádzajú do menších 

či charakterových postáv, iné sa s javiskom lúčia úplne. Je však zásadné 

si u takýchto pracovných a kariérnych zmenách udržať dôstojnosť. V prípade 

Ľubici Rybárskej sa vedenie divadla zachovalo šokujúco, až neprijateľne. 
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Na koniec jej dlhej kariéry jej ponúklo pozíciu upratovačky či údržbárky. 

Nech to znie akokoľvek bizarne, zákonník práce to zrejme umožňuje. Záleží 

však na charaktere ľudí, ktorí dokážu z úspechu umelcov profitovať 

a následne ho ako nepotrebného odpíšu. Nech bola forma komunikácie 

štatutára Slovenského národného divadla s Ľubicou Rybárskou akákoľvek, 

spôsob výpovede bol veľmi nešťastný. Krajský súd v Bratislave potvrdil, 

že aj nezákonný. 

Počas svojej kariéry stvárnila veľké množstvo tých najnáročnejších úloh pre 

dramatický soprán, spievala s  Lucianom Pavarottim a reprezentovala 

Slovensko po celom svete. 
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8. Miroslav Dvorský 

 

 

Slovenský tenorista Miroslav Dvorský sa narodil v Partizánskom 16.5.1960. 

Je brat významných spevákov Petra a Jaroslava Dvorských. Po skončení 

štúdia na Strednej priemyselnej školy strojníckej v Partizánskom vyštudoval 

Konzervatórium a VŠMU v Bratislave v triede Idy Černeckej. V tom období 

sa zúčastnil interpretačného kurzu v milánskej La Scale u Luciana 

Silvestriho. Svoj debut na divadelných doskách zažil v roku 1983 v Opere 

Slovenského národného divadla ako Nemorino (Donizetti-Nápoj lásky). 

 

Na svojom konte má aj ocenenia z medzinárodných súťaží ako Concorso 

Internationale per voce lirica di Giuseppe Verdi – Parma, Miriam Helin -

Helsinki Sibelius Akademie (1984), súťaž L. Pavarottiho - Modena (1985), 

súťaž Mikuláša Schneidra Trnavského v Trnave (1986). 

 

Je stálym hosťom Štátnej opery vo Viedni, pravidelne vystupuje v Štátnej 

opere Berlín, v Drážďanoch, vo Frankfurte, v Paríži, Benátkach, v Janove, 

v Toronte. 

K jeho profilovým postavám patrí Rodolfo v Pucciniho Bohéme, Alfredo 

vo Verdiho La traviate, Princ v Dvořákovej Rusalke, Jeník v Smetanovej 

Predanej neveste, Lenskij v Čajkovského Eugenovi Oneginovi, Faust 

v Gounodovej opere Faust a Margaréta. 

Mimoriadne veľký ohlas obdržal jeho Pinkerton v Pucciniho Madama 

Butterfly (Santiago de Chile), v Covent Garden i v Semperoper Drážďany, 

Don José v Bizetovej Carmen (Valencia), Verdiho Manrico v Trubadúrovi 

(Teatro Comunale Bologna), Adorno v opere Simon Boccanegra od toho 

istého autora (Štátna opera vo Viedni, Štátna opera Hamburg), Michele 

v Pucciniho dráme Plášť(milánska La Scala) či Janáčkov Boris v opere Káťa 

Kabanová (Teatro Real Madrid). 

 

Na domácej scéne aktuálne vystupuje ako Pucciniho Rodolfo v Bohéme, 

Cavaradossi (Tosca), Alfredo v La traviate, Ondrej v Suchoňovej Krútňave, 

Hermann (Čajkovskij- Piková dáma) a princ Su-Čong v klasickej operete 
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Franza Lehára Zem úsmevov. 

 

Za rok 2018 získal ocenenie Krištáľové krídlo v kategórii divadlo. 

 

8.1. Rozhovor 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať prí-

stup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v zahraničí.. v 

čom ste pociťovali rozdiel? 

Prístup k začínajúcim umelcom býva vždy v niečom odlišný a nezáleží to 

v princípe na tom, či je to v zahraničí, alebo na domácej scéne, ale predo-

všetkým individuálne od ľudí a ich charakterov. Mňa, ako veľmi mladého 

študenta prijali niektorí kolegovia v Opere SND úplne fantasticky (a to boli 

vtedy renomovaní a veľmi vážení umelci...) a niektorí ma roky vnímali ako 

mladšieho a teda - akoby samozrejme neskúsenejšieho kolegu. Na zahra-

ničných scénach som mal vždy pocit veľmi dobrého prijatia zo strany všet-

kých... počínajúc kolegami, až po vedenie opery. Podstatné pre nich bola 

vždy pripravenosť a kvalita umelca.....a nie vek a skúsenosti. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

"Slovenská vokálna škola" existuje. Aj keď sa nedá povedať, že by bola   

nejak mimoriadne iná ako tie zahraničné. Určite patrí k tým dobrým 

a správnym, pretože z nej vychádzajú do praxe veľmi dobre pripravení spe-

váci, ktorí sa výborne prezentujú aj na zahraničných scénach. Je ťažké len 

tak pár slovami charakterizovať Slovenskú vokálnu školu, ale povedal by 

som, že v princípe sa vyučuje veľmi prirodzená vokálna línia, bez rôznych 

"štýlových" zlozvykov a manier.... Povedal by som že je to vokálna škola 

"jedného registra", tak ako je to správne ako aj všade vo svete. Dnešní štu-

denti majú možnosť okrem nahrávok svetových operných spevákov nájsť na 

internete množstvo ukážok, napríklad aj z majstrovských operných kurzov 

a porovnať  svoje skúsenosti s tým, čo učia a prezentujú svetoví speváci. 
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3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery? (spevák, pe-

dagóg) 

Slovenská hudobná scéna je pomerne bohatá na skutočné "legendy" a mys-

lím že by sme k nim mohli preukazovať trocha viac úcty a pripomínať si ich 

umenie a umelecké odkazy.... 

Ako mladý sólista opery SND som zažil na prvej slovenskej scéne veľkých 

kolegov ako sú napr. pani Elena Kitnárová, Ondrej Malachovský, p.Ida  

Kirilová, p.Sergej Kopčák, p.Peter Dvorský , dir. Tibor Frešo. V zahraničí 

pôsobiace: Lucia Pop, Edita Gruberová, Gabriela Beňačková-Čápová... 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

Kariéra je slovo, ktoré veľmi neobľubujem. Neodmysliteľne sa ale používa 

hlavne pri hodnotení životných úspechov, alebo neúspechov pracovného 

života umelcov... ... "umelecká kariéra"! 

Keď som študoval v Miláne, tak sa raz rozprúdila búrlivá debata na tému 

"šťastie v kariére". Padlo veľa "argumentov" v zmysle ..."ten má v živote 

šťastie"...!, atď. 

Vtedy prof. Luciano Silvestri povedal veľmi múdru vetu: "Šťastie je v živote 

človeka veľmi dôležité, ale praje iba pripravenému"! 

Celkom sa stotožňujem s týmto jeho výrokom, pretože som si to mohol 

overiť sám na sebe, alebo často krát aj na mojich kolegoch. Takže, ak by 

som chcel hovoriť o zásadnom momente v mojej kariére, povedal by som, 

že to boli vždy tie šťastné momenty, na ktoré som bol práve v danom čase 

pripravený a tie ma posunuli vždy o čosi ďalej. Napríklad ponuka na vhodný 

titul niekde vo svetovom divadle, so svetovým dirigentom, ktorý si ma    

potom následne žiadal do iných projektov. Spolupráca s vynikajúcimi umel-

cami, od ktorých som sa mohol veľa učiť. Mal som v živote šťastie, lebo ta-

kých momentov bolo v mojom živote niekoľko..!!! 

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Je to predovšetkým životospráva a uvedomenie si priorít vo svojom živote. 

Keď viem čo je pre mňa dôležité v blízkej budúcnosti, (hovoríme 

o         pracovných povinnostiach a zmluvných záväzkoch..), tak sa podľa 

toho musím aj správať vo svojom "voľnom čase" a nehazardovať 
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so      zdravím.. Napr. viem, že keď mám o dva-tri dni dôležité a náročné 

vystúpenie, tak nebudem búrlivo oslavovať s priateľmi do skorého rána... 

Myslím, že starať sa celkovo o dobrý zdravotný stav je to nedôležitejšie, 

(a neplatí to len pre umelcov..) aby podávali tie najlepšie výkony..! Jedno-

ducho - je to tak trocha rehoľa..! Inak, aj keď som operný spevák - tenor, 

som celkom normálny človek, ako každý a správam sa, obliekam a konzu-

mujem veci, ako každý iný človek.. 

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Nepovažujem sa za nikoho jedinečného ani výnimočného. Niečo na túto  

tému som už trocha naznačil v predchádzajúcich odpovediach ( č.4 ).    

Myslím si že človek, ktorý veľmi miluje svoju prácu, pre ktorého je jeho prá-

ca zároveň koníčkom a zamestnáva jeho myseľ väčšinu jeho dňa, ten sa už 

týmto tak trocha vymyká z normálu a prekračuje nejaké pomyselné hranice 

záujmu a práce svojich kolegov. Taký človek má veľký predpoklad naplniť 

vo svojom živote svoje sny a stať sa svojim spôsobom jedinečný vo svojej 

práci. Je to súčasť daru - talentu, okrem usilovnosti, cieľavedomosti 

a     pokory k tomu čo človek robí. 

 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Pri talentových prijímacích skúškach na Konzervatórium som mal tak veľkú 

trému, že som ledva prišiel na pódium ku klavíru, kde som mal zaspievať. 

Bol som neuveriteľný trémista. Moja profesorka spevu, Ida Černecká to 

o mne vedela a preto ma dala spievať čo najčastejšie, ako sa to len dalo, 

aby som praxou túto trému prekonával. A naozaj častým vystupovaním 

a vedomím "bojom" proti tréme som postupne nadobúdal viac istoty a tré-

ma postupne ustupovala. Ale najlepšou zbraňou proti tréme, (a myslím, že 

to platí pre každého, nielen umelcov na javiskách..), je dokonalá príprava 

na dané vystúpenie,.. zdravotne, kondične, a naštudovaním daného diela. 
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8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné skúse-

nosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Keby som chcel veľmi podrobne rekapitulovať doterajšie úspechy a         

neúspechy mojej práce, určite by som chcel zmeniť niekoľko rozhodnutí, 

ktoré som spravil tak, ako som ich spravil a prijal by som niektoré rozhod-

nutia, ktoré som mohol spraviť, ale som ich v danom momente nespravil!!! 

Myslím si, že to sú ale prirodzené veci v živote každého človeka, keď sa nad 

takouto otázkou zamyslí. Určite by som si ale dával viac pozor na zdravie 

a neriskoval by som zbytočne v situáciách, kedy to nebolo naozaj           

potrebné..!!!! 
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9. Martin Babjak 

 

Banskobystrický barytonista Martin Babjak sa narodil 15.9.1960 a pochádza 

z hudobne založenej rodiny. Jeho mama Terézia a otec Štefan, boli sólistami 

banskobystrickej opery J. G. Tajovského. Tiež tak všetci jeho súrodenci, 

bratia Štefan a Ján aj sestry Anka a Terezka vynikajúco spievajú. Martin 

Babjak navštevoval ľudovú školu umenia a už ako žiak hrával vo folklórnej 

skupine. O profesionálnej speváckej dráhe vôbec neuvažoval. Pomýšľať 

o nej začal až na konci štvrtého ročníka na SPŠ Dopravnej. Po talentových 

skúškach sa v roku 1980 dostal na bratislavské konzervatórium do triedy 

profesorky Idy Černeckej. V poslednom ročníku počas štúdia absolvoval 

štvormesačnú stáž na milánskej speváckej škole Centro di perfezionamento 

cantanti lirici pri Teatro alla Scala . Po návrate absolvoval a nastúpil 

do Vojenského umeleckého súboru v Bratislave, kde spieval pod vedením 

Jozefa Petríka. 

 Počas štúdia získal niekoľko cien na súťažiach ako napríklad 1.cena na 

speváckej súťaži slov. konzervatórií (Žilina, 1984), 2.cena na celoštátnej 

speváckej súťaži Mikuláša Schneidra-Trnavského (1988). Laureátom 

svetovej speváckej súťaže Luciana Pavarottiho sa stal v roku 1991 vo 

Philadelphii (USA) a tiež je víťazom 27. ročníka medzinárodnej speváckej 

súťaže Totti dal Monte, za postavu Escamilla (Taliansko, 1995). 

Jeho debut na opernej scéne bol v banskobystrickej opere, v predstavení 

Bohéma. Publiku sa predstavil rolou Marcela. Po dvoch sezónach vyhral 

konkurz do bratislavského SND, ktorého členom je od roku 1989. 

Pravidelne sa venuje i koncertnej činnosti, ale ťažiskom ostáva operná 

scéna, kde môže naplno zúročiť nielen svoje spevácke, ale i herecké 

dispozície. 

  

Medzinárodnú spevácku kariéru odštartoval v roku 1991, kedy v Modene 

postúpil do philadelphského finále Pavarottiho súťaže, odkiaľ si priniesol titul 

laureáta a pozvanie do philadelphskej opere, kde stvárnil postavu Marcela 

v Pucciniho Bohéme a Kráľa Alfonza v Donizettiho Favoritke. Ešte v tom 

istom roku sa predstavil vo švajčiarskom St. Galene ako Nottingham 
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v ďalšej Donizettiho opere Roberto Devereux. V rokoch 1993 a 1995 bol 

jedným z účinkujúcich v medzinárodne obsadenom projekte Belcanto 

v Mníchove a Passau. Po víťazstve v medzinárodnej speváckej súťaži 

v Trevise exceloval postavou toreadora Escamilla v Bizetovej Carmen v sérii 

predstavení v Trevise a Rovigu. Nasledovali ďalšie hosťovania v Nemecku, 

Rakúsku, Švajčiarsku, Českej republike, Maďarsku, Poľsku, Španielsku, 

Francúzsku, Nórsku, Portugalsku, Egypte, Kanade, USA a Japonsku, kde sa 

prezentoval nielen opernými postavami, ale i koncertnými vystúpeniami. 

V roku 1997 realizoval svoje prvé profilové CD so Štátnou filharmóniou 

Košice pod vedením švajčiarskeho dirigenta A. Waltera. V roku 2009 a 2010 

spolupracoval s operou v Krakove, kde úspešne hosťoval v postave 

Escamilla v Bizetovej Carmen. 

 

Počas svojej kariéry stvárnil mnoho zaujímavých operných rolí ako Almaviva 

(W.A.Mozart: Figarova svadba), Figaro (G.Rossinii: Barbier zo Sevilly), 

Amonasro (G.Verdi: Aida), Notthingham (G.Donizetti: Roberto Devereux), 

Marcel (G.Puccini: Bohéma), Onegin (P.I.Čajkovskij: Eugen Onegin), 

Valentín (Ch.Gounod: Faust), Jago (G.Verdi: Otello), Posa (G.Verdi: Don 

Carlos), Alfonzo (G.Donizetti: Favoritka), Scarpia (G.Puccini: Tosca), 

Wolfram (R.Wagner: Tannhäuser), Escamillo (G.Bizet: Carmen), Valentín 

(Ch.Gounod: Faust a Markétka), Golaud (A.Schönberg: Pelléas a Mélisanda) 

či Mojmír (E.Suchoň: Svätopluk). 

Hrá na niekoľko hudobných nástrojov včetne klavíru, huslí, kontrabasu 

a mnohých dychových nástrojov a v súčasnej dobe vyučuje na súkromnom 

konzervatóriu Dezidera Kardoša v Topoľčanoch. 

 

9.1. Rozhovor 

  

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

V našom umeleckom povolaní platí nevýhoda domáceho prostredia. Neviem, 

či budú so mnou súhlasiť aj ostatní umelci a teda interpreti vážnej hudby, 

https://sk.wikipedia.org/wiki/Figarova_svadba
https://sk.wikipedia.org/wiki/Gioacchino_Rossini
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Barbier_zo_Sevilly&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Aida&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Roberto_Devereux&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Bohéma&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/wiki/Eugen_Onegin
https://sk.wikipedia.org/wiki/Faust
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Otello&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/wiki/Don_Carlos
https://sk.wikipedia.org/wiki/Don_Carlos
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Favoritka&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Tosca&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/wiki/Tannhäuser
https://sk.wikipedia.org/wiki/Carmen
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Faust_a_Markétka&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/w/index.php?title=Pelléas_a_Mélisanda&action=edit&redlink=1
https://sk.wikipedia.org/wiki/Svätopluk_(opera)
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ako ju zvykneme pomenúvávať, ale ja som k tomuto poznatku dospel sám 

na vlastnej koži, keď som sa ocitol na operných produkciách v zahraničí 

a tam som sa ocitol v situácii, kde vytýkanie mojich aktuálnych nedostatkov 

bolo nekompromisné. Až keď som odstránil chyby a podal stopercentný 

výkon, bol som akceptovaný. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Nie! Slovenská vokálna škola neexistuje. Viem to veľmi presne. Totiž všetci 

významní profesori spevu v minulosti i v súčasnej speváckej generácií na 

Slovensku vychádzali jednoznačne z talianskej speváckej tradície a techniky 

spevu označovanej "Bel canto". Je to spôsob vedenia spevného hlasu, ktorý 

najviac vyhovuje nášmu slovenskému speváckemu naturelu. Táto škola 

sa riadi totiž pravidlom "spievaj tak ako hovoríš, alebo rozprávaš." 

Vysvetlím to podľa mojej skúsenosti z oblasti speváckeho umenia tak, že 

spevák nesmie karikovať svoj vlastný hlas, ktorý mu pridelila príroda. Je to 

veľmi jednoduché i keď nájsť túto jednoduchosť je často dlhá a strastiplná 

cesta ako pre učiteľa spevu, tak i pre žiaka. 

 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery? 

(spevák,pedagóg) 

Toto je otázka pre väčších odborníkov a teoretikov v tejto oblasti, takže ja si 

dovolím zostručniť moju odpoveď tak, že vymenujem tých slovenských 

umelcov, ktorí najviac rezonujú v mojom speváckom povedomí od kedy sa 

tomuto umeniu profesionálne venujem. Z čias vzniku opery na Slovensku 

v Bratislave v rokoch dvadsiatych minulého storočia to sú tenoristi Štefan 

Hoza a Janko Blaho, sopranistka Margita Čésányiová a Mária Kišoňová 

Hubová, barytonisti Bohuš Hanák a Franjo Hvastija, tenorista Imrich 

Jakúbek. Potom už to boli speváci a speváčky, z ktorými som už aj stál ako 

partner na opernej scéne v Divadle Jozefa Gregora Tajovského v Banskej 

Bystrici, v mojom rodnom meste a potom v Slovenskom národnom divadle 

v Bratislave. Boli to moji vlastní rodičia mama Terézia, mezzosoprán, otec 

Štefan, barytonista, pani Dagmar Rohová, soprán, Andrej Bystráň, bas, Ján 

Zemko a Jozef Konder, tenor, Jarmila Vašicová, soprán, Milan Schenko, 

barytón, Mikuláš Doboš, bas, Jaroslav Kosec, barytón. To sú operní speváci, 
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ktorí pôsobili v čase môjho debutu v Banskej Bystrici. A v SND Bratislava 

v čase, keď som nastúpil do operného súboru, bolo to v roku 1989, bola 

veľmi silná zostava. Z mnohých vymenujem tých, ktorí v tom čase boli pre 

mňa veľkým speváckym vzorom a mal som tú česť stáť po ich boku 

v operných predstaveniach. Tenoristi František Livora, Milan Kopačka, Peter 

Dvorský, Pavol Gábor, Peter Oswald, Sergej Larin. Sopranistky Elena 

Holičková, Magda Blahušiaková, Ľubica Rybárska. Mezzosopranistka Ida 

Kirilová. Barytonisti Róbert Szücs, Pavol Mauréry, František Caban, Pavol 

Martvoň, Juraj Hrubant. Basisti Ondrej Malachovský, Sergej Kopčák, Peter 

Mikuláš, Jozef Špaček. Je to teda len  niekoľko z mnohých slovenských 

umelcov, ktorí sa v mojej kariére operného speváka svojimi speváckymi 

výkonmi vryli do môjho speváckeho myslenia. A čo sa týka pedagogických 

legiend slovenskej speváckej histórie, dovolím si menovať hlavne tých 

pedagógov, ktorí vychovali spevákov, ktorí žali v minulosti a ktorí žnú 

v súčasnej dobe úspechy na zahraničných operných scénach. Je to p. prof. 

Ida Černecká, M.Stracenská, Zlatica Livorová, Vlasta Hudecová, Eva 

Blahová a páni Peter Mikuláš a Sergej Kopčák. 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

V mojej speváckej kariére bol najzásadnejší moment, keď som sa dostal na 

študijný pobyt do Talianska, konkrétne do mesta Milána, kde som 

navštevoval ako poslucháč školu pre zdokonaľovanie mladých operných 

spevákov v legendárnom opernom dome La Scala. Potom som o niekoľko 

rokov neskôr v talianskej Modene obhájil svoj spevácky talent pred 

samotným Lucianom Pavarottim a stal som sa laureátom jeho speváckej 

súťaže vo finále v americkej Philadelphii. Negatívny moment v mojej 

speváckej kariére sa mi zatiaľ vyhýba, čo ma veľmi teší, lebo môžem stále 

interpretovať diela klasikov v súčasnej dobe ako koncertný umelec a pôsobiť 

ako pedagóg na súkromnom konzervatóriu Dezidera Kardoša 

v Topoľčanoch. 

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Udržiavať si formu, či už v profesii operného speváka alebo v bežnom živote 

je dobré a podstatné. A ako to robím ja? Nemám žiadny tajný recept. 
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Jednoducho sa snažím rešpektovať svoje možnosti, ktoré mi určuje môj 

genetický základ. S čím som sa narodil, s tým pracujem a snažím sa nerobiť 

to na čo naozaj nemám vlohy. Vraj sa to dá, ale ja tomu veľmi neverím. 

Preskočiť svoj tieň ešte nikto nedokázal. Ja okrem životosprávy, ktorú 

pravda nie vždy dodržím rád bicyklujem po lesných kopcoch na horskom 

bicykli a v lete plávam v prírodných vodách. Venoval som sa aj drastickému 

otužovaniu v zime v ľadovej vode, ale upustil som od toho. Používam už len 

studenú sprchu. No a čo sa týka speváckej formy, na to existuje iba jediná 

možnosť a tou je neustála práca z vlastným hlasom, jeho sústavné 

trénovanie a používanie pokiaľ možno tým najsprávnejším spôsobom. Ten 

spôsob sa nazýva jednoducho škola. Hlas musí byť neustále školený a pod 

kontrolou. Najlepšie je, keď si je spevák aj sám sebe pedagógom. To sa 

myslí tak, že dokáže spoľahlivo používať to, čo sa naučil od svojich učiteľov 

a vzorov. 

  

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Esencia úspechu každého operného speváka je jeho vlastný hlas so svojimi 

vrodenými dispozíciami. V mojom prípade je to mäkké zafarbenie hlasu, 

ktorý znie ako lyrický barytón. Zdedil som to po mojom otcovi a jedinečnosť 

spočíva hlavne v tom, že môj hlas znie mäkko a obsahuje aj nádych 

dramatičnosti, čo mi umožnilo spievať aj veľké barytonové postavy Verdiho, 

Pucciniho, Čajkovského ,Donizettiho, Rossiniho a Mozartových opier. 

  

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Tréma nie je žiadny strašiak. Netreba sa jej báť. Treba si s ňou rozumieť 

a rešpektovať jej zákony. Najprísnejší z jej zákonov je ten, že bez trémy nie 

je možné podať dobrý výkon. Ona je totiž jeho súčasťou a kto to pochopí, 

tak zistí, že sa to inak nedá. Totiž, že kto nestál na pódiu pred početným 

obecenstvom, ten ani nevie čo je tréma a teda ani nemôže poznať ten 

čarovný moment, keď končí jeho vystúpenie s úspechom. Čiže tréma a pocit 

zodpovednosti sú sestra a brat. A vlastne s dozrievaním umelca na veľkého 

a nebojácneho interpreta dozrieva aj jeho tréma a pocit zodpovednosti. 
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To znamená, že tréma neprekáža, ale spoluúčinkuje a pomáha vytvoriť 

kvalitný umelecký výkon. 

  

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Moje dnešné, alebo lepšie povedané doterajšie skúsenosti v oblasti 

umeleckého pôsobenia sú dostatočne veľké na to, aby som si stále dokázal 

povedať, že viem, že nič neviem. Nie je to z mojej strany takzvaná falošná 

skromnosť. Je to neodmysliteľná realita pre každého kto sa umelecky 

vzdeláva a stále pôsobí na verejnosti. Veľakrát som sa presvedčil o tom, 

že stále sa snažím robiť veci aj inak, ako pred tým. Je to taká rozpoltenosť 

každého umelca. Ale iróniou je, že nakoniec je všetko tak, ako predtým, len 

človek má už viac rokov, viac skúseností, stal sa otcom, starým otcom, 

pozná svoje chyby a má názor dospelého človeka. Takže myslím si, 

že pokiaľ som niečo neopraviteľne pokazil, už to neopravím ani nevrátim 

do pôvodného stavu. A tak mi neostáva nič iné, ako ísť ďalej svojou cestou 

umelca a stále tvoriť. 
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10. Adriana Kohútková 

 

 

Bratislavská rodáčka Adriana Kohútková sa narodila 6. 6. 1966. Spev 

študovala na Vysokej škole múzických umení v triede profesorky Hany 

Štolfovej-Bandovej v rokoch 1988-1992. Prvé úspechy zaznamenala ako 

interpretka starej hudby s viedenským súborom Les Menestrels. V roku 

1993 sa stala sólistkou Opery SND, kde naštudovala mnoho veľkých postáv 

lyrického a koloratúrneho sopránového odboru: Konstanzu-Únos zo serailu, 

Aminu-Námesačná, Gildu-Rigoletto, Olympiu-Hoffmannove poviedky 

a mnohé ďalšie. Neskôr stvárnila Neddu v Komediantoch, Violettu 

v La traviate, Donnu Annu a Elvíru v Donovi Giovannim, Helenu vo Verdiho 

diele Sicílske nešpory,Liu v  Turandot, Tatianu v Eugenovi Oneginovi, 

Giorgettu v Triptychu: Sestra Angelika, Plášť, Gianni Schicchi,  Micaelu 

v Carmen, Lady Macbeth v opere Macbeth, Rosalinde v Netopierovi, Mimi 

v Bohéme či Ameliu Grimaldi v opere Simon Boccanegra. 

 

V roku 1996 naspievala titulnú postavu v premiérovej nahrávke 

Chabrierovej opery Gwendoline na CD a pre Francúzsky rozhlas nahrala 

piesne Leoša Janáčka.  

V lete 2002 sa Adriana Kohútková predviedla s veľkým úspechom v Únose 

zo serailu ako Konstanz na opernom festivale v Budapešti. V roku 2003 

sa predstavila ako Mařenka v Predanej neveste v divadle G. Verdiho 

v Terste, na jeseň v ďalšej produkcii v Zürichu. V októbri 2004 hosťovala so 

SND v Japonsku ako Violetta-La traviata. Potom nasledovali koncerty 

v Tokiu s Českou filharmóniou pod taktovkou Z. Mácala. V roku 2005 do jej 

repertoáru pribudli postavy Armgard v opere Rýnske nymfy- Jacques 

Offenbach, ktorej produkcia sa konala v Ljubljiane ako svetová premiéra. 

Nasledovala Rusalka - A.Dvořák premiéra v Štátnej opere Praha a Tatiana 

v Eugenovi Oneginovi v legendárnej réžii Petra Konwitschneho. V júli toho 

istého roku sa predstavila ako Violetta na opernom festivale v Ljubljane pod 

taktovkou L.Voltoliniho a v októbri na festivale v Salzburgu. Následne 

sa Adriana Kohútková po prvý raz predstavila ako speváčka operety 

v Lehárovej Veselej vdove. 
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Adriana Kohútková pravidelne spolupracuje s poprednými orchestrami 

ako Slovenská filharmónia, Symfonický orchester Slovenského rozhlasu, 

Orchestre Suisse Romande, Symfonický orchester Dusseldorf, Janáčkova 

filharmónia Ostrava, Česká filharmónia, Štátna filharmónia Brno a iné. 

Spievala pod taktovkou renomovaných dirigentov ako O. Lenárd, 

J. Bělohlávek, O. Dohnányi, Z. Mácal, F. Haider, P. Maag, Y. Darlington, 

V. Válek, R. Štúr, S. Cambrelling, R. Weikert, J. Kovatchev, J. Judd, 

S. Baudo, P. Altrichter a ďalší. 

Cena Slovenského literárneho fondu jej bola udelena niekoľkokrát. Získla ju 

za stvárnenie postáv Melisandy (1996), Šemachánskej cárovnej (2002) 

a Tatiany (2006). 
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11. Dalibor Jenis 
 

 

 

Barytonista Dalibor Jenis sa narodil 21.7.1966. Jeho hudobné začiatky 

nepatrili opere. Síce pochádza z muzikantskej rodiny, ale v detstve 

sa venoval len hre na husliach a klavíri. V šestnástich nahral svoj prvý 

album s kapelou Fermáta. Miloval jazz. Počas štúdii sa zblížil s ľuďmi, ktorí 

sa zaujímali o operu. Tam nastal ten zlomový moment a Dalibor Jenis zistil, 

že aj opera dokáže byť vzrušujúca a pútavá. Technické základy mu dala 

prof. Zlatica Livorová a všetko sa to  odohralo na bratislavskom 

konzervatóriu. Počas štúdia absolvoval študijný pobyt na Accademia Italiana 

v Osimo- Taliansko. Odrazový most v jeho kariére bolo excelovanie na 

speváckej súťaži Antonína Dvořáka v Karlových Varoch a Alfreda Krausa 

v Las Palmas. Následne sa stal Dalibor Jenis v roku 1990 trojnásobným 

laureátom speváckej súťaže Belvedere vo Viedni. Po takto úspešnom období 

sa rozbehla jeho medzinárodná kariéra. V roku 1991 sa predstavil aj na 

domácej scéne a to na doskách Slovenského národného divadla. Pre 

bratislavské publikum sa okrem iného predstavil v postavách Grófa 

Almavivu (Figarova svadba), Eugena Onegina, Marcella (Bohéma), Wolframa 

(Tannhäuser), Markíza Posu (Don Carlos) a Mozartovho Dona Giovanniho. 

Svetoví hudobní kritici ho považujú za jedného z najlepších interpretov 

Figara (G. Rossini, Barbier zo Sevilly). Túto postavu stvárnil v mnohých 

divadlech -v Paríži, Hamburgu, Viedni, Berlíne, Frankfurte, Verone i v Tokiu. 

Medzi jeho ďalšie uznávané úlohy patrí Enrico (G. Donizetti, Lucia 

di Lammermoor), Valentin (Ch. Gounod, Faust), Guglielmo (W. A. Mozart, 

Cosi fan tutte), Lescaut (J. Massenet, Manon Lescaut), Marcello (G. Puccini, 

La Bohème), Onegin (P. I. Čajkovskij, Eugen Onegin), Knieža Jeleckij (P. I. 

Čajkovskij, Piková dáma), Gróf (W. A. Mozart, Figarova svadba) i titulná rola 

v Donovi Giovannim (W. A. Mozart). 

Už dlhšiu dobu sa o Daliborovi Jenisovi hovorí ako o verdiovskom barytóne. 

Debutal ako Posa v Donovi Carlovi v decembri 2008 pri otvorení sezóny v La 

Scale, Renato v Maškarnom plese v Štátnej opere v Berlíne a Kráľovskej 

opere Covent Garden v Londýne, Gróf Luna v Trubadúrovi v Oviede. V roku 

2011 debutoval ako Jago v Otellovi v Hamburgu a tiež ako Ford 
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vo Falstaffovi . Debut v Sydney mal v roku 2016 ako otec Miller v opere 

Luisa Miller. 

 

11.1 Rozhovor 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v zahraničí. 

V čom ste pociťovali rozdiel? 

V zahraničí -v Nemecku som cítil, že sa odo mňa očakáva 100% 

pripravenosť. U nás sme boli zvyknutí na približnosť a niektorí kolegovia 

svoje party neovládali ani na premiére. To bolo pred 25 rokmi. Dnes mám 

pocit, že sa aj u nás približujeme k väčšej zodpovednosti voči tomu čo 

robíme. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Slovenská vokálna škola naozaj existuje vďaka takým osobnostiam ako bola 

napríklad profesorka a vynikajúca speváčka pani Hrušovská. Vychovala veľa 

skvelých spevákov (Lucia Popp) ale aj pedagógov spevu - napríklad moju 

pani profesorku Zlaticu Livorovú. Slovenská pedagogika spevu vychádzala 

hlavne zo spôsobu ktorý bol viac Taliansky. Naše spevácke ideály boli viac 

Talianske. Fráza mala prednosť pred artikuláciou textu. 

 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Jednoznačne L. Popp, P. Dvorský, E. Gruberová. 

Ako pedagóg je to pani Hrušovská, ktorú som už spomínal. 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší?(negat. a 

pozit.) 

Silne a pozitívne ma ovplyvnil výkon F. Livoru v predstavení Komediantov 

v SND koncom 80 rokov. Ale aj stretnutie zo skvelým dirigentom Danielom 

Gattim, ktorý veril v môj potenciál o ktorom som ešte kedysi ani netušil. Ale 

keby som sa nezamiloval do svojej manželky, tak by som dnes určite nebol 
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tam, kde som. Vďaka nej som prenikol do operného umenia a zmenil som 

aj svoju hudobnú orientáciu. Vzhľadom k svojej schopnosti eliminovať 

negatívne zážitky zo svojho života nemám príliš na čo spomínať. Jediné 

tiene v mojej pamäti tvoria väčšinou režiséri, ktorí sa cítili byť viac ako 

smrteľníkom. Ich spôsob práce bol pre mňa, ale aj pre iných neprijateľný. 

V prvej línii to bola francúzska režisérka Cooline Serrau, ale aj u nás dobre 

známi pán Konwicny. Toto sú ľudia ktorí ma vedeli priviesť do stavu, ktorý 

sa podobá zúfalstvu. 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Na to aby som bol vo forme stačí byť zodpovedný voči tomu čo robíme. 

Aby som aj v zrelom veku mohol vierohodne stvárniť napríklad Don 

Giovanniho musím byť okrem speváckej dispozície aj fyzicky v poriadku... 

To znamená chodiť do posilňovne ale aj kontrolovať svoje stravovacie 

návyky... 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Asi to bude rovnováha spevu a hereckého prejavu. 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Trému som pociťoval keď som bol ešte študent na konzervatóriu. Ako náhle 

som začal spievať v divadle, pocit trémy sa premenil na pocit 

zodpovednosti. To v podstate pretrváva až do dnes. Pomer zodpovednosti 

vzrastá podľa dôležitosti divadla v ktorom spievam... 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Keby som chcel zmeniť niečo vo svojej minulosti asi by som stratil svoju 

identitu. Som to čo som a to aj práve kvôli svojim “prešľapom”. Keby som 

čokoľvek zmenil, bol by som niekto iný... a to by som nechcel.  
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12. Ľubica Vargicová 
 

 

Bratislavská sopranistka Ľubica Vargicová sa narodila 21.06.1968. 

Je absolventkou bratislavského Konzervatória z triedy prof. Krystýny 

Figurovej. Na Vysokej školy múzických umení študovala v triede prof. Vlasty 

Hudecovej. Dosák, ktoré znamenajú svet sa dotkla ešte počas štúdia, kedy 

stvárnila Kráľovnú noci v Čarovnej flaute, Olympiu v Hoffmannových 

poviedkach a Violettu v La traviate. 

 

Účinkovala na scénach Viedenskej štátnej opery napríklad v titulnej postave 

Belliniho opery La sonnambulla či Gildy vo Verdiho Rigolettovi, 

na Salzburskom festivale, na scéne Metropolitnej Opery v New Yorku 

v postave Kráľovnej noci v Mozartovej Čarovnej flaute, v Štátnych operách 

v Mníchove a Hamburgu, v Kráľovskom divadle v Madride rolu Olympie 

z Hoffmannových poviedok, tiež na festivale v Aix-en-Provence, v Zürichu, 

Janove, v Los Angeles, Dallase, Lime. Samozrejme na domácej scéne 

v Bratislave, v Prahe a Brne. 

 

Okrem divadelných dosiek vystupuje veľmi často aj na koncertných pódiách. 

Predstavila sa v Carnegie Hall a v najvýznamnejších koncertných sieňach 

Japonska, Nemecka, Česka či Slovenska. 

Na scéne domáceho SND sa predviedla okrem iného ako Zerbinetta - 

Ariadna na Naxe, Marie - Dcéra pluku, Violetta - La traviata, Elvíra - 

Puritáni, Júlia - Romeo a Júlia, Donna Anna - Don Giovanni či Eudoxie - 

Židovka.  

V roku 2000 získala cenu Krištáľové krídlo v kategórii hudba.  

 

 

 

 

 

 



53 

 

12.1. Rozhovor 
 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

Nevenovala som pozornosť rozdielom v prístupe. V zahraničí som sa kvôli 

jazykovým špecifikám sústredila hlavne na správne pochopenie požiadaviek 

dirigenta a režiséra, čo si zrejme z ich strany vyžadovalo istú zhovievavosť, 

no predpokladom dobrej spolupráce je primárne moja technická 

pripravenosť a bezchybne zvládnutý hudobný part. Bez ohľadu na vek je 

prístup produkcie k interpretom profesionálne korektný, z mojej skúsenosti 

často aj priateľský. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”?  Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Netrúfam si zodpovedne reagovať na túto otázku, nakoľko sa nevenujem 

vyučovaniu spevákov a počas celej kariéry sa radím iba s jednou hlasovou 

pedagogičkou, takže nemôžem porovnať. Ak sa však nemýlim, svetová 

sopranistka Edita Gruberová sa raz na túto tému vyjadrila v zmysle, 

že podľa nej nejestvuje slovenská ani iná vokálna škola, ale iba správne 

a nesprávne vedenie hlasu. S jej názorom súhlasím. 

 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Celkom prirodzene je ňou výborná koloratúrna sopranistka Anna Hrušovská, 

ktorej žiačkou bola moja pani profesorka V. Hudecová, ako aj výnimočná 

Lucia Popp, ktorú som v našom divadle bohužiaľ nezažila. Za tých, s ktorými 

som mala česť spievať spomeniem Elenu Kittnárovú, Idu Kirilovú, Ondreja 

Malachovského či Juraja Hrubanta, ktorý ma v pozícii riaditeľa do divadla 

prijal. Samozrejme veľkú úctu prechovávam aj k mladším ročníkom, 

bývalým i súčasným kolegom, ktorí sa legendami ešte len stanú. 
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4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

Bolo ich viac a každý zohral v časovej náväznosti svoju podstatnú úlohu. 

Určite najväčšou výhrou pre študenta spevu je skúsený pedagóg, s jasnou 

predstavou a zanietením. Pre moje štúdium boli osudové dve profesorky - 

Krystyna Figurová na Konzervatóriu v Bratislave a Vlasta Hudecová 

na VŠMU. Zásluhou režiséra M.Fischera bolo v roku 1987 mojím šťastným 

momentom obsadenie do úlohy 1.chlapca v premiére Čarovnej flauty, ktoré 

sa stalo smerodatným pre moje ďalšie pôsobenie na javisku SND. Osobne 

si vysoko cením, že hneď po štúdiách som získala miesto sólistky našej 

prvej opernej scény, kde ma v krátkom čase obsadili do viacerých hlavných 

úloh. Nesporný význam v kariére začínajúceho speváka má spolupráca 

s umeleckou agentúrou. Mňa sa vrelo ujali šikovné dievčatá z Agentúry 

S a prostredníctvom nich aj zahraniční manažéri. Všetci títo ľudia a udalosti 

mali značný podiel na mojom profesionálnom raste a po úspechoch doma 

prichádzali pozvania do európskych metropol i Japonska. Niekedy ako 

šťastná náhoda (bleskový záskok Gildy vo viedenskej Štátnej opere), 

inokedy dopredu plánované dlhodobé hosťovanie (Violetta, Lucia v Štátnej 

opere Bern) alebo koncertné recitály ( Tokio, Osaka). Po vydarenej Olympii 

v Hoffmanových poviedkach na medzinárodnom festivale v Salzburgu som 

dostala ďalšie príležitosti účinkovať v najprestížnejších operných divadlách 

sveta, po boku speváckej elity (newyorská MET). Vtedy som už bola mamou 

troch detí a môj obetavý manžel, dovtedy hudobník na voľnej nohe, prijal 

pevné miesto v orchestri. Rýchle pracovné tempo a nová situácia priniesla 

aj negatívne rozhodnutia a najmä nečakané ponuky som musela odmietnuť. 

Najviac ma mrzí pozvanie na znovuotvorenie milánskej La Scaly, kedy 

sa v Bratislave pripravovala Ariadna na Naxe s medzinárodným obsadením 

a počítali so mnou do premiéry. Obzvlášť náročná úloha Zerbinetty 

a súčasne skúšky a renomovaný debut v Miláne - nedokázala by som 

dôstojne zvládnuť oboje, tak som sa poďakovala a viac ma nezavolali.  

Aj to sa stáva...  

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Nemám stopercentne spoľahlivý návod. Moju kondíciu ovplyvňuje veľa 

faktorov. Zárukou udržateľnosti je rovnováha výdaja a doplnenia energie 
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či už duševnej alebo fyzickej. Mladí speváci a ľudia vôbec často podceňujú 

oddych. Zakladám si na svedomitej individuálnej príprave, pravidelných 

konzultáciách s pani profesorkou, prísnej hlasovej hygiene vhodným 

výberom repertoáru, primeraným zaťažovaním a dostatočným časom na 

regeneráciu hlasiviek aj celého organizmu - ten sa úmerne veku 

pochopiteľne predlžuje. Ku lepšiemu rozloženiu síl a patričnému nastaveniu 

môže pomôcť funkčný pracovný aj rodinný plán, no čo sa mi darí najmenej 

je udržiavanie dobrej psychickej stability, zdravého sebavedomia 

a pestovanie imunity voči stresu a iným nákazlivým chorobám, lebo večne 

riešim bežné starosti o deti a hlavu si vypnem iba v našej záhrade pri 

obyčajnom okopávaní. 

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Na túto otázku nie som celkom kompetentná odpovedať, lebo si myslím, 

že to môže objektívne pomenovať iba niekto druhý, napríklad moja 

profesorka, poslucháč alebo človek, ktorý celý svoj život zasvätil skúmaniu 

opernej histórie a interpretačného umenia spevákov, nesmierne vzdelaný 

a pre mňa vzácny človek, významný muzikológ Jaroslav Blaho. Možno Vám 

poslúži text jeho recenzie na môj recitál so Slovenskou filharmóniou 

a Ondrejom Lenárdom, ktorého časti citujem - "Zostala presvedčivá, 

uchvacujúca a vzrušujúca najvyššia tesitúra, zostala pohyblivosť 

a virtuozita, ale narástli a na expresivite obsahu nabrali stredy a ozývajú sa 

vkusné, farebné hĺbky, čo pre soprán tohto typu vonkoncom nebýva 

samozrejmosťou...vie o čom spieva, vie to vyjadriť, v jej speve nie je nič 

infantilné a naivné ako neraz evokuje práve prvý plán zápisu partov, ktoré 

sú jej najvlastnejšie, jej spev má nielen prvotný teplý výraz, ale aj obsah... 

Vargicovej soprán je v mixáži svojich možností materiálom celkom 

unikátnym a osobitým...hlas bez paralel."(Operný magazín,10/1998) 

 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

V mladosti som ju zvládala lepšie a rokmi pocit zodpovednosti stále narastá. 

Nechcem sklamať očakávania svojich priaznivcov, ani znižovať úroveň 

vlastnú, či predstavenia, v ktorom spievam, už aj z úcty ku partnerom 
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na javisku a tento fakt je veľmi zväzujúci. Na začiatku vystúpenia je určitý 

adrenalín prípustný, no vstúpením na scénu sa treba koncentrovať už len 

na prácu a pokiaľ ste sa poctivo pripravovali, musíte si veriť a vydať zo seba 

maximum. K osobnému kľudu môže prispieť aj zaužívaný rituál pred 

predstavením, v mojom prípade je to káva a relax pri líčení.  

 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

V krátkosti poviem, že nič. Málokedy rozmýšľam nad skutkami, ktoré 

už nemôžem zmeniť, nevidím v tom zmysel. Vážim si všetko, čo mi život 

priniesol a čo som dosiahla. Som osudu vďačná za všetkých tých 

veľkorysých, láskavých a prajných ľudí, ktorých mi dožičil stretnúť. Možno 

sa viacerým moje prvé tehotenstvo pri nástupe na vysokú školu zdalo 

nerozumné a predčasné. Isteže nebolo úmyselné, ale za výdatnej pomoci 

celej rodiny a vďaka citlivému prístupu pani profesorky som štúdium bez 

prerušenia slávnostne ukončila na doskách SND v titulnej postave 

z Traviaty. Pre čerstvú členku ansámblu to bola veľká výzva i pocta zároveň 

a dúfam, že pozitívna odozva vtedy nebola zadosťučinením iba pre mňa. 

Všetko, čo sa nám deje má svoju príčinu aj význam a veci sa daria, keď 

máte v srdci úprimnosť, pokoru, usilovnosť a nádej. Každé predstavenie 

prináša jedinečné situácie a atmosféru, no vždy k nemu pristupujem 

s rovnakou vážnosťou, odovzdaním sa a tým najlepším úmyslom, neostať 

nič dlžná ani geniálnym dielam a ich tvorcom, ani publiku. A to neviem 

a nebudem robiť inak. 
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13. Simona Houda-Šaturová 

 

 

Simona Houda-Šaturová sa narodila v Bratislave, kde absolvovala 

konzervatórium. Svoje hudobné a spevácke vzdelanie ďalej rozvíjala v Prahe 

u Soni Kresákovej. Ďalšie skúsenosti naberala na majstrovských kurzoch 

Ileany Cotrubas vo Viedni a u Margreet Honig v Amsterodame. 

Je uznávaná vďaka svojej muzikalite, práci s tónom a piánom, kryštáľovo 

jasnými koloratúrami a ďalším interpretačným danostiam. 

Je veľmi žiadanou interpretkou mozartovských postáv a repertoáru obdobia 

talianského belcanta a tiež uznávanou koncertnou interpretkou. K jej 

profilovým operným rolám patrí Mozartova Konstanze (Únos zo serailu), Ilia 

(Idomeneo), Donna Anna (Don Giovanni) a Ismene (Mitridate, re di Ponto), 

Rossiniho Rosina (Lazebník sevillský), Donizettiho Lucia z Lammermooru 

a Adina (Nápoj lásky), Belliniho Julia (Kapuleti a Montekové) alebo Verdiho 

Violetta (La traviata) a Gilda (Rigoletto). 

Koncertná a operná činnosť ju zaviedla do Teatro Colón v Buenos Aires, 

Théâtre du Châtelet v Paríži, Opéra de Monte-Carlo, Frankfurtskej opery, 

athénskej Megaron Mousikis, do newyorskej Carnegie Hall, Konzerthausu 

vo Viedni, Tonhalle Zürich, Herkules-Saal v Mníchove a na festivaly 

v Salcburgu, Edinburgu a Lucerne.  

Simona Houda-Šaturová je častým hosťom Théâtre Royal de la Monnaie 

v Bruseli, Aalto Theater v Essene a pražského Národného divadla. 

Počas svojej kariéry spolupracovala s radom významných dirigentov 

ako Christoph Eschenbach, Manfred Honeck, Adam Fischer, Jiří Bělohlávek, 

Helmuth Rilling, Iván Fischer, Christopher Hogwood, Tomáš Netopil, Philippe 

Herreweghe, Neville Marriner, Leopold Hager, Sylvain Cambreling, Kent 

Nagano, Rolf Beck, Louis Langrée a ďalší. 

Za mimoriadne spevácke výkony je držiteľkou Ceny Nadácie Charlotty 

a Waltera Hamelových (Lübeck 2007) a Ceny Thálie za najlepší operný 

výkon v roku 2001. 

V roku 2017 debutovala Simona Šaturová v drážďanskej Semperovej opere 

(Konstanze v inscenácii Únosu zo serailu) a v hamburskej Elbphilharmonie 

v koncertnom prevedení Dona Giovanniho ako Donna Anna. 
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V roku 2012 sa stala patrónkou Linky bezpečia. 

 

13.1. Rozhovor 

 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

Mala som šťastie, že v poslednom ročníku štúdia na konzervatóriu som 

začala spolupracovať so súborom starej hudby Musica Aeterna a hneď po 

prvom spoločnom koncerte som dostala ponuku na festival do Rakúska. 

Koncerty a predstavenia tam tiež sprevádzal barokový súbor Wiener 

Barocksolisten a tak som mala od začiaatku možnosť pracovať veľmi 

intenzívne a so skvelými hudobníkmi v oboch súboroch. Asi si boli vedomí, 

že stojím na začiatku kariéry a tak mi venovali veľa času na skúškach, pri 

rozhovoroch a za trpezlivosť a veľkorysosť som im dodnes vďačná. K ničomu 

som nebola nútená, dokonca mi tolerovali, keď som odmietla veľmi lákavú 

nahrávku Mozartovej Zaide, na ktorú som sa v tej dobe ešte necítila. Hlas 

mohol v kľude dozrievať. Bol to jednoducho ideálny začiatok. Keď som 

nastupovala do prvého angažmán v Štátnej opere Praha, mala som 

odspievané veľa koncertov, tiež predstavení v Komornej opere a už som si 

vedela rozdeliť sily a lepšie pracovať s hlasom. Moja výhoda bola, že od 

začiatku som vedela ohodnotiť svoje momentálne schopnosti a moje šťastie 

bolo, že aj napriek odmietnutiu nevhodných ponúk, neprestávali chodiť 

ďalšie. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Musím sa priznať, že nie som si istá. Je pravda, že sme mali a stále máme 

veľké množstvo kvalitných spevákov a speváčok, ale neviem, ako by som 

ich všetkých mala jednotne charakterizovať. Vnímam u nich totiž rozdielnosť 

prístupov, techniky vedenia hlasu, alebo dychu. O čom som ale 100% 

presvedčená, že našou veľkou výhodou je reč. Okrem Bratislavy, kde 

sa hovorí viac monotónne a dosť tvrdo je slovenčina obyčajne veľmi mäkká, 
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spevavá, melódia stále stúpa a klesá a celkovo je posadená vpredu 

v rezonancii. 

 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Jednoznačnými favoritkami, možno aj s ohľadom na môj obor je pani Edita 

Gruberová a Lucia Popp. Medzi najväčšie legendy ale bezosporu patrí tiež 

Gabriela Beňačková (pre mňa dodnes neprekonateľná Jenůfa, alebo 

Rusalka) a samozrejme tiež Peter Dvorský. Každopádne, máme byť na čo 

hrdí. 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší?(negat. a 

pozit.) 

Zásadných momentov bolo viac. Medzi tie najvýznamnejšie pozitívne 

momenty patrí stretnutie a spolupráca s Ileanou Cotrubas a tiež s mojou 

súčasnou konzultantkou Margreet Honig. A jedna z negatívnych, z ktorej sa 

ale v priebehu času stala pozitívna, bola výpoveď zo Štátnej opery Praha.  

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Ako najdôležitejšie som od začiatku kariéry považovala strážiť si svoj 

spevácky obor. Som presvedčená, že čím skôr si spevák ujasní typ svojho 

hlasu a nenechá sa zlákať do mimo oborových sfér, tým dlhšiu kariéru 

si zaručí. Hlas sa nevhodným repertoárom predčasne neopotrebováva a 

dlho vydrží v dobrej kondícii. Ďalšia dôležitá súčasť spevákovej kariéry je 

rozumné plánovanie vystúpení a voľna na regeneráciu. A možno 

najdôležitejšia vec je naučiť sa hovoriť nie.  

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Je pre mňa veľmi ťažké pomenovať „esenciu môjho úspechu“…Vždy som sa 

snažila byť sama sebou. Aj keď na začiatku som hľadala inšpiráciu rôzne, 

tak relatívne skoro som pochopila, prečo sú poslucháči ochotní vypočuť si 

určité dielo aj 10 krát. Je to v interpretácii. Veľa krát som sama zažila, že 

ma dirigent naviedol k stvárneniu, ktoré bolo pre mňa inovatívne a tak som 

objavila nové interpretačné možnosti. V tom je spev mimoriadny, je to síce 
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iba reprodukčné umenie, ale k dispozícií máme nekonečný počet možností 

stvárnenia. Za úplné dobrodružstvo považujem, kde sa mi dostane do rúk 

hudba, ktorú nepoznám, nerozumiem reč a ja začnem v notách pomaly 

objavovať jej tajomstvá. Keď sa jedná o kvalitné dielo, tak v hudbe objavíte 

všetko a zbytok je na vás. Dnes zažívam pri spievaní veľkú radosť a snažím 

sa svojou interpretáciou predstaviť obecenstvu trochu z môjho vnútorného 

sveta. 

 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Na začiatku kariéry som trpievala veľkou trémou, vlastne ma zväzovala 

moja túžba po dokonalosti. Ale časté vystupovanie, spolupráca s 

osobnosťami, ktoré mi venovali čas a dôveru, mi začali dodávať istotu. Dnes 

je to skôr pocit zodpovednosti, ale pokiaľ som v dobrej zdravotnej kondícii, 

okolo mňa sú inšpiratívni kolegovia a dielo máme poctivo pripravené, tak 

rýchlo odznieva. 

 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Určite by som začala spev študovať na konzervatóriu neskôr a nie v 14 

rokoch, ako je dodnes praxou v našom školstve. A ak by mi to možnosti 

dovolili, určite by som študovala v zahraničí. Verím, že pre naštartovanie 

kariéry je to výhodnejšie. Už počas štúdia si študenti vytvárajú kontakty, 

ktoré tak ako aj v iných oboroch bývajú veľmi dôležité. Nikdy som nebola 

typ na súťaže a trvalo mi preto dlhšie, kým som sa presadila v zahraničí. 

Vlastne až vďaka určitej dávke šťastia som začala spolupracovať 

so zahraničnou agentúrou, ktorá bola kľúčová pre moju medzinárodnú 

kariéru. 
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14. Štefan Kocán 

 

 

Významný slovenský basista Štefan Kocán sa narodil 17.11.1972 pri       

Trnave. Pochádza z malej dedinky Dolné Dubové. Jeho hudobné začiatky 

a muzicírovanie patrilo hre na klavír. Stal sa dedinským organistom v kosto-

le a popritom aj spieval. Tam u neho spočínajú začiatky operného speváka. 

Profesionálne začal svoj talent rozvíjať v roku 1987 pod vedením Alžbety 

Michálkovej na konzervatóriu v Bratislave. Po skončení štúdia na konzerva-

tóriu nastúpil na VŠMU. V roku 1993 teda započal štúdium v triede Hany 

Štolfovej- Bandovej. V rokoch 1998-2002 si svoje spevácke umenie       

zdokonaloval vo Viedni u Jevgenia Nesterenka. 

 

O jeho kvalitách vypovedá aj úspešné absolvovanie súťaží Antonína Dvořáka 

v Karlových Varoch, P.I.Čajkovského v Moskve, Hommage á Lucia Popp 

v Bratislave a Belvedere vo Viedni. Napriek jeho nesporným kvalitám 

ho Opera SND nepozvala a žiadnu rolu mu neponúkla. 

Po doštudovaní tak začal spolupracovať so súborom Landestheater 

v       rakúskom Linzi. Tam sa predstavil ako Sarastro v Čarovnej flaute, 

Raimond v Donizettiho Lucii di Lammermoor, Kráľ Filip II. v opere          

Don Carlos a Kecal v Smetanovej Predanej neveste. 

Do jeho repertoára patrí Mefistofeles - A. Boito, Konchack z opery Knieža 

Igor - A.P.Borodin, Gremin z Onegina - P.I.Čajkovskij, Rraimondo z Donizet-

tuho Lucie z Lammermooru, Vodník z Rusalky od A.Dvořáka, Sarastro 

z  Čarovnej flauty - W.A.Mozart, Komtúr z opery Don Giovanni - Mozart, 

Osmin z Únosu zo Serailu - Mozart,  Kecal z Predanej nevesty- B.Smetana, 

Ramfis z opery Aida- G.Verdi, Atilla z rovnomennej opery G.Verdiho, Kráľ 

Filip z opery Don Carlos - G.Verdi, Ferrando z 

Il Trovatore- Verdi, Banco z opery Macbeth - Verdi, Sparafucile z Rigoletta - 

Verdi, Gurnemanz z Parsifala - R.Wagner či Fafner z opery Siegfried 

od Wagnera. 

 

Ocenenie Eberharda Waechtera získal v sezóne 2003/2004 za stvárnenie 

Veľkého inkvizítora vo Verdiho opere Don Carlos. V tejto role a tiež v role 
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Komtúra v opere Don Giovanni debutoval na doskách viedenskej štátnej 

opery, kde sa ako hosť pravideľne objavuje. Spieva tiež v La Scale, paríž-

skej Opere Garnier, londýnskej Covent Garden a v mnohých operných    

domoch v Európe a Amerike. V Metropolitnej opere debutoval v roku 2009 

v roli Kráľa vo Verdiho Aide. Táto rola bola pre neho kľúčová. Otvorila mu 

dvere a odvtedy tam pravideľne vystupuje ako Sparafucile v Rigolettovi, 

Ferrando v Trubadúrovi, Komtúr v Don Giovannim, Ramfis v Aide či Veľký 

Inkvizítor v opere Don Carlos. 

 

 

14.1. Rozhovor 

  

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať prí-

stup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v zahraničí.. v 

čom ste pociťovali rozdiel? 

Rozdiel je hlavne v tom, že ako cudzinec musíte na sebe pracovať niekoľko-

krát viac aby ste boli braní na zreteľ. A aj pri každom vystúpení podávať 

výkony omnoho vyššie ako domáci, z toho istého dôvodu. V mojom prípade 

to bolo ešte o to ťažšie, že sa jednalo o Rakúsko, krajinu s úplne iným    

estetickým cítením akým sa vyznačoval môj hlas. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Nemyslím si to. 

Samozrejme že každý štát alebo aj oblasť by si možno právom mohla     

vymyslieť podobný termín. Napríklad "záhorácka spevácka škola", "východ-

niarska spevácka škola", "lučenecká spevácka škola", "dolnodubovská   

spevácka škola"(z dediny Dolné Dubové pochádzam ja, ďaľej terajší sólista 

opery SND barytón Pavol Remenár a pochádzala aj dlhoročná sólistka SND 

sopranistka Štefánia Hulmanová) . 

Na druhej strane má každý národ určite hlasové špecifiká, ktoré vychádzajú 

z fyzických predpokladov a z materinskej reči a tieto môžu veľmi vplývať na 

výslednú formu hlasového prejavu. Ale samo o sebe to nepredstavuje úplne 
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inú školu spevu. Správna spevácka technika/škola je len jedna. Jej aplikácia 

na daný nástroj/hlas je už v každom osobitom prípade svojskou/originálnou 

zmesou hore popísaného a konkrétnej fyziky daného jedinca. 

 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, pe-

dagóg) 

Objektívne môžem hodnotiť len generácie spevákov a pedagógov ktorých 

som osobne poznal, počul, videl ich výsledky. 

Pretože bas ako taký je v porovnaní s vyššími hlasmi dosť nedoceňovaný, 

v čom samozrejme zohráva veľkú úlohu zvýhodňovanie vyšších hlasov at-

raktívnejšími a sympatickejšími rolami už len od samotných skladateľov...   

a pretože si to právom zaslúži aj niekto z môjho fachu... 

Jednoznačne Sergej Kopčák. 

Z pedagógov si dovolím nemenovať nikoho, nakoľko je to veľmi individuálna 

vec. 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

Moja "kariéra" sa vyvíjala pomaly, postupne, krok za krokom. Nebolo mi 

dopriate žiadneho veľkého karierneho skoku či posunu. 

Napriek tomu jeden moment bol zároveň najnepríjemnejší a zároveň najpo-

zitívnejší. Predspievanie pre MET v New Yorku, osobne pre Jamesa Levina, 

na umožnenie ktorého som čakal minimálne dva roky, ktoré mi bolo ozná-

mené dva týždne pred samotným predspievaním, ku ktorému som v ich 

priebehu musel zozbierať obrovské množstvo rôznych dokumentov        

(vtedajšie zákony a moja prvá cesta do USA vôbec), čo som robil žijúc vo 

Švajčiarsku, spievajúc vo Švajčiarsku a Nemecku a pomedzi predstavenia 

opakovane cestujúc autom na Slovensko za dokumentami. Všetko 

v     chrípkovom období. Čakajúc na úradoch medzi húfmi chorých ľudí ma   

chrípka tiež neobišla. Let do New Yorku s teplotami medzi 39 a 39,9 stupňa, 

bez hlasu, atď... 

Predspievanie priamo na scéne MET, predstavenstvo MET s J.Levinom 

v hľadisku. Ani hovorový hlas som poriadne nemal. Ani som sa                  

nerozospevoval, lebo som sa bál že počas rozospievania sa môže niečo stať. 
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Nakoniec som vyšiel na scénu, výborne zaspieval a s prísľubom niekoľkých 

angažmánov sa pobral domov. 

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Spevácka technika sa udrží len pravidelným cvičením a dôkladným          

poznaním svojho nástroja a organizmu. Presne ako pri športe. Ako speváci 

pravidelnej divadelnej prevádzky netrávime práve veľa času pohybom,   

preto je vhodné venovať sa aspoň nejakému ľahkému šprotu či len jednodu-

chej fyzickej aktivite. 

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Nemám rád slovo úspech. Hlavne v umení to neznamená nič čo je priamo-

úmerne spojené s kvalitou. Umenie sa nedá odmerať, odvážiť alebo odsto-

povať ako hokej, beh na 100 metrov alebo váha vreca zemiakov. Nenazvem 

to "jedinečný" ale skôr "čo je pre mňa typické", alebo "nie úplne bežná 

vlastnosť ktorú ja osobne mám". 

Bolo by to asi to, že som bez ujmy na zdraví prežil mnohoročné spievanie 

(ešte počas štúdia) ako barytón. A že pri svojom veľmi nízkom hlase, ktorý 

je radovo posadený nižšie/hlbšie ako všetci moji kolegovia z fachu čo    

osobne poznám, zvládam tak isto bez ujmy na zdraví, kompletnú škálu   

celého basového repertoáru. Role od najlyrickejších po najdramatickejšie 

a od najnižších po najvyššie položené...všetkých štýlových období. 

 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Jediná istá zbraň proti tréme, strachu a podobným veciam je kvalitná     

príprava a pripravenosť po všetkých stránkach. 

 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné skúse-

nosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Nič. Bola to moja cesta. Hľadieť sa má do budúcnosti, z minulosti sa treba 

len poučiť a danú skúsenosť zužitkovať v budúcnosti. 
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15. Adriana Kučerová 

 

 

Sopranistka Adriana Kučerová sa narodila 24.2.1976 v Lučenci. Patrí 

k mladej generácii slovenských operných speváčok. Študentské roky 

absolvovala na Pedagogickej fakulte UMB v Banskej Bystrici, od roku   

1998-2000 na Konzervatóriu v Bratislave v triede Jany Billovej, na VŠMU 

v Bratislave v triede Viktórie Stracenskej a na Národnom konzervatóriu 

v Lyone. 

Adriana Kučerová patrí v súčasnej dobe k najžiadanejším slovenským 

sopránom. Disponuje lyrickým hlasom, ktorý znie vo všetkých polohách 

veľmi prirodzene. Čaruje s legátom do ktorého vkladá rozmanitosť 

dynamiky i farebnosti tónu. 

Vzhľadom k tomu, že spev začala študovať až ako dvadsaťdva ročná, tak má 

na svojom konte viacero súťažných ocenení: 1.miesto na Súťaži slovenských 

konzervatórií v Žiline z roku 2000, 3. miesto na podujatí European Music 

Prize for Youth z roku 2001, 2. miesto na Medzinárodnej letnej akadémii 

Praha – Viedeň – Budapešť za rok 2002 a hlavne 1.miesto spolu s ďalšími 

tromi cenami na prestížnej súťaži Hansa Gabora Belvedere vo Viedni z roku 

2005. 

Zúčastnila sa majstrovských kurzov v roku 2002 vo Florencii (Rolando 

Panerai) a v roku 2003 Baden (Sona Ghazarian). 

Na doskách Opery SND sa predstavila v Händlovej Alcine ako Morgana, 

v Brittenovom Petrovi Grimesovi ako Druhá neter a tiež v inscenácii Rusalky 

Antonína Dvořáka ako Prvá žienka. Následne prišli pre mladú sopranistku 

zahraničné ponuky zo Salzburgu, kde počas mozartovského roku 2006 

účinkovala na Salzburg Mozart Wochen ako aj na Salzburskom festivale 

v Mozartovej opere La finta giardiniera. Prišlo tiež pozvanie do milánskej   

La Scaly, kde debutovala v Purcelovej opere Dido and Aeneas. Ďalší z jej 

úspešných debutov bol v Theater an der Wien, kde sa predstavila ako 

Ninetta v novej produkcii La finta semplice v hudobnom naštudovaní Fabia 

Luisiho a tiež  v Glyndebourne Touring Opera, kde naštudovala postavu 

Adiny v Nápoji lásky. 
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Na svojom konte má aj mnoho úspechov zo súťaží ako 1.miesto na Súťaži 

slovenských konzervatórií v Žiline (2000), 3. miesto na podujatí European 

Music Prize for Youth (2001), 2. miesto na Medzinárodnej letnej akadémii 

Praha – Viedeň – Budapešť (2002) a hlavne 1.miesto spolu s ďalšími cenami 

na svetovej súťaži Hans Gabor Belvedere vo Viedni z roku 2005. 
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16. Pavol Bršlík 

 

 

Kysučan Pavol Bršlík sa narodil 9.3.1979. František Livora bol jeho 

pedagógom na cirkevnom konzervatóriu v Bratislave. Po štúdiu v Bratislave 

dokončil strednú školu v Žiline na konzervatóriu u Emílie Sadloňovej. 

Kariéra Pavla Bršlíka naštartovala výhrou na súťaži Antonína Dvořáka 

v Karlových Varoch. Následne sa účastnil speváckych kurzoch, kde mu radili 

osobnosti ako Yvonne Minton, Mady Mesplé, Mirella Freni či William 

Mattenzzi. V rokoch 2003-2006 bol Pavol Bršlík súčasťou Berlínskej štátnej 

opery. 

Významný moment v jeho kariére nastal vtedy, keď v ankete časopisu 

Opernwelt zabodoval u kritikov ako ,,Mladý rekordér roka". 

Od roku 2006 vystupoval v MET a na najvýznamnejších operných scénach. 

Súčasťou jeho repertoáru majú silné zastúpenie piesne. Už niekoľko rokov 

sa tiež intenzívne venuje nemeckým piesňam, najmä dielu Franza 

Schuberta. 

Štátna opera vo Viedni Pavla Bršlíka predstavila ako Lenského, Nemorina 

či Alfreda. 

Bavorská štátna opera mu dala príležitosť vystúpiť v dvoch dôležitých rolách 

ako Gennaro v Lucrezii Borgia a to po boku Edity Gruberovej. Ďalšia 

zásadná rola bol Edgar v Lucii di Lammermoor s Dianou Damrau. Vystúpil 

tiež ako Tamino, Idamante, Nemorino, Cassio, Alfredo, Rinuccio a Henry 

Morosus. 

V Covent Garden sa predstavil ako Lenski, Ferrando, Tamino či Don Ottavio. 

Vystúpil v operných domoch v Paríži, Barcelóne, v Kráľovskom divadle 

Monnaie v Bruseli, v Berlíne, v opere v Zürichu či v opere v Sydney. 
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17. Eva Hornyáková 

 

 

Sopranistka Eva Hornyáková sa narodila v roku 1980 v Levoči. Ako dieťa 

tancovala a spievala vo folklórnom súbore v Levoči a k javisku ju to vždy 

ťahalo akosi prirodzene. Na konzervatóriu študovala hru na akordeóne 

a spevu sa vôbec nevenovala. Náhodne sa dostala do rúk prof. Šomorjaiovej 

a rok chodila na náčuvy „zisťovať“, čo to vlastne operný spev je, a s prvými 

tónmi začala v devätnástich rokoch. Začínať s akordeónom má určite svoje 

výhody - naučí to študenta myslieť inštrumentálne, čo je obrovskou 

výhodou, z ktorej Eva Hornyáková určite profituje i dnes. Spev teda 

vyštudovala v triede Ľudmily Šomorjaiovej v Košiciach. Na VŠMU 

v Bratislave študovala najprv v triede Hany Štolfovej-Bandovej, neskôr 

u Zlatice Livorovej v okoch 2002-2007. Po absolutóriu sa zúčastnila 

na speváckych kurzoch Petra Dvorského a Zlatice Livorovej. 

 

Zúčastnila sa mnohých súťaží doma i v zahraničí ako Medzinárodná 

spevácka súťaž M.Sch.-Trnavského (Trnava), kde získala Cenu 

za interpretáciu piesne (2002). Na medzinárodnej speváckej súťaži             

I. Godina, (Vráble) získala 1. miesto (2004). Na súťaži Competizione dell' 

Opera, (Drážďany) skončila ako semifinalistka (2006). Je finalistkou na 

Medzinárodnej speváckej súťaži v  Bayreuthe (2006) a na Medzinárodnej 

speváckej súťaži Hans Gabor Belvedere vo Viedeni (2007). V roku 2009 sa 

stala semifinalistkou súťaže Maria Callas Grand Prix v Aténach. V roku 2010 

spievala v milánskej La Scale ako účastníčka svetovej opernej súťaže 

Placida Dominga - Operalia. 

  

V roku 2006 debutovala na doskách Opery SND v postave Grófky 

v Mozartovej Figarovej svadbe. Ďalej sa predstavila ako Mařenka 

v Smetanovej Predanej neveste. V roku 2010 s úspechom stvárnila Paminu 

v Mozartovej Čarovnej flaute pod hudobným vedením renomovaného 

dirigenta Friedricha Haidera. Neskôr sa predstavila ako Donna Elvíra (Don 

Giovanni). V inscenácii Gounodovej opery Faust, na doskách SND stvárnila 

úlohu Margaréty. Za postavu Mimì v Pucciniho Bohéme sa mladá umelkyňa 



69 

 

predstavila aj v španielskom meste La Coruña. V roku 2010 spievala Mimì 

na turné v medzinárodnej produkcii Bohémy v Japonsku.  

 

Pre Národné divadlo v Prahe naštudovala s veľkým úspechom verdiovské 

postavy: Violettu v La traviate a Desdemonu v opere Otello, 

kde spievala po boku legendárneho tenoristu Josého Curu.   

K jej profilovým postavám patria okrem spomínaných aj Micaela v Bizetovej 

Carmen, Nedda v Leoncavallových Komediantoch, Júlia v Gounodovej 

opere Romeo a Júlia a ďalšie. 

 

 

17.1. Rozhovor 

 

 

  

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

Rozdiel bol veľmi markantný. Môžem to porovnať na konkrétnom príklade. 

Na VŠMU som mala to šťastie na pána dirigenta Lenárda, ktorý v tom čase 

pôsobil v opernom štúdiu ako pedagóg. Pracoval so mnou na Pucciniho 

Bohéme, na postave Mimi. Po úspešnom predspievaní mi bola táto rola 

ponúknutá v SND. Taktiež po úspechu vo finále Medzinárodnej súťaže 

Belveder vo Viedni a v  nemeckom Braunschweigu. Obe ponuky boli do už 

zabehnutých inscenácii.. Kým v SND prebehla jedna skúška s orchestrom 

a jedna náznaková aranžovacia, tak v Braunschweigu so mnou týždeň 

pracovali detailne dvojfázovo korepetítor, dirigent a asistent réžie. 

Kolegyňa v Bratislave ma prišla "nakopnúť" s tým, že tu sa buď utopíš, 

alebo vyplávaš. 

A môžem potvrdiť, že takto je to dodnes.. 
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2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

Slovenská vokálna škola bola dlho pojem a mala cveng v zahraničí. Veď nás 

prezentovali úžasní speváci v minulosti, aj dnes. Dnes zaznamenávam 

osobne veľkú stagnáciu, spôsobenú odchodom výnimočných Profesoriek 

V.Hudecovej a Z. Livorovej z VŠMU. 

 

3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Tam by sa dalo menovať veľa skvelých interpretov...za mňa určite Lucia 

Popp a Peter Dvorský. 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

Najzásadnejší moment bol začiatok, keď všetko prišlo v mojom osobnom 

aj profesnom živote naraz. Ponuky na krásne role po absolvovaní 

medzinárodných súťaží, ponuky agentúrnych zastupovaní a zároveň dieťa. 

Druhé zásadné bolo rozhodnutie prijať nastavenie priorít. Dieťa, alebo 

kariéra opernej speváčky na veľkých scénach. 

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Vo forme ma udržiava rýchly sled koncertov, predstavení, štúdium nových 

postáv...a tiež aj to, že keď sa dá tak aj dni ticha, za ktoré sú mi hlasivky aj 

hlava veľmi vďačné. 

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Myslím si, že sa snažím ísť čo najhlbšie po obsahu a výraze, slúžiť hudbe s 

pokorou a radosťou, že ju môžem interpretovať. 

 

7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Keď som začínala, mala som tú nekonečnú, bezhlavú, mladícku odvahu, 

ktorá sa časom menila skúsenosťami na zodpovednosť. Veľa mi pomohlo, 

keď som sa naučila stíšiť meditáciou a psychohygienou. 
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8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Všetko, čo mi prišlo do cesty považujem za školu. Aj pozitívne, aj 

negatívne. Nemenila by som nič, lebo toto je moja cesta a každý má tu 

svoju jedinečnú a našitú na mieru. Len musí mať odvahu po nej kráčať a 

dokázať vstávať späť z kolien, aj keď sa to často krát zdá nemožné a vidieť 

jej "vyšší zmysel. 
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18. Jana Kurucová 

 

 

Mezzosopranistka Jana Kurucová sa narodila v roku 1982 a pochádza 

z malej dedinky Tvarožná pri Kežmarku. Patrí k mladej generácii 

slovenských operných spevákov, ktorí sa v zahraničí presadili skôr, než ich 

stihlo spoznať domáce publikum. Ako dieťa sa venovala hre na organ a tak 

nastúpila na Konzervatórium Jána Levoslava Bellu v Banskej Bystrici 

a vyštudovala obor cirkevná hudba -hra na organ, dirigovanie a kompozícia. 

Popri tomto štúdiu sa venovala spevu v triede Šimona Svitoka. 

 

Neskôr absolvovala pedagogické minimum na Konzervatóriu v Bratislave. 

Ako mladý talent získala dvojročné štipendium na Univerzite hudobného 

a dramatického umenia v Grazi. Tam mali na Janu Kurucovú vplyv 

pedagógovia Agatha Kania a Gottfried Hornik. Publiku sa predstavila ako 

Druhá dáma v Čarovnej flaute (W.A. Mozart) či Ramiro v Záhradníčke 

z lásky (W.A. Mozart). 

 

V roku 2005 sa stala členkou Operného štúdia Bavorskej štátnej opery 

v Mníchove, kde jej bol nápomocný dirigent Zubin Mehta . V rokoch 2006 – 

2009 pôsobila v nemeckom Heidelbergu a tu stvárnila Cherubína (Mozart-

Figarova svadba), Charlottu (Massenet-Werther), Rosinu (Rossini-Barbier 

zo Sevilly) a ďalšie úlohy. 

 

Od roku 2009 je členkou berlínskej Deutsche Oper pre ktorú naštudovala 

Rosinu, Cherubína, Fenenu (Verdi-Nabucco), Mercedes (Bizet-Carmen), 

Floru (Verdi-La traviata), Zerlinu (Mozart-Don Giovanni) a ďalšie úlohy. 

V Národnom divadle v Prahe sa predstavila ako Idamante v Mozartovom 

Idomeneovi.   

Ťažiskom jej repertoáru sú najmä diela Wolfganga Amadea Mozarta 

či skladateľov talianskej belcantovej opery. 
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18.1. Rozhovor 

 

 

1) Na úplnom začiatku Vašej kariéry ste mali možnosť porovnať 

prístup k začínajúcemu interpretovi na domácej scéne a v 

zahraničí.. v čom ste pociťovali rozdiel? 

Zo Slovenska som odišla za štúdiom do Grazu, takže som ako začínajúci 

interpret nezažila atmosféru na Slovensku. V zahraničí bol od začiatku 

prístup veľmi profesionálny a vyžadovala sa od nás stále maximálna 

pripravenosť.  

Už na Univerzite v Grazi, kde som študovala dva roky, sme mali študentské 

divadlo, kde to fungovalo ako v profesionálnom divadle: niekoľko hodinové 

skúšky denne, na prvú scénickú  skúšku sme už museli vlastný part ovládať 

naspamäť.  

Dodnes takzvaná “ predčasná” príprava patrí k mojej profesii. To znamená, 

že so štúdiom vokálneho partu začínam už rok dopredu a to mi ušetrí veľa 

stresov. 

 

2) Myslíte si, že existuje pojem “Slovenská vokálna škola”? Ak áno, 

ako by ste ju charakterizovali? 

V našom globálnom svete je trochu ťažké kategorizovať, lebo každá škola 

v niečom ovplyvňuje tu druhú. V každom prípade podľa mňa pri výučbe 

spevu hrá veľkú rolu kultúra, fyziognómia (predovšetkým tváre) a hlavne 

v akej časti tváre, či hrdla, polohe jazyka tvoríme v materinskej reči vokály 

akonsonanty.  

Podľa mňa je to veľmi počuť, či je to taliansky spevák (viac masky), či je to 

ruský spevák (viac hrdelný zvuk), nemecky spevák (skôr užší tón, 

čo vychádza zo zhluku viacero tvrdých konsonantov) atď.  

Veľkú úlohu hrá samozrejme výučba dýchania, ale tu som mala skúsenosť, 

že sa to dokonca od jedného pedagóga k druhému líši.  

Slovensko sa podľa mňa nachádza niekde v strede medzi takzvanou 

talianskou a ruskou školou. 
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3) Aké sú pre Vás najväčšie legendy slovenskej opery?(spevák, 

pedagóg) 

Veľmi obdivujem Luciu Popp a je mi veľmi ľúto, že som nemala tú možnosť 

zažiť ju naživo. Páči sa mi jej kultivované spievanie a jej takzvaná              

“ strieborná” farba hlasu. 

 

4) Ktorý moment bol vo Vašej kariére ten najzásadnejší? (negat. a 

pozit.) 

To neviem povedať presne, skôr to bolo veľa rôznych skúseností. Musím 

však podotknúť, že práve tie “negatívne” sa vykľuli ako pozitívne 

ponaučenie, či s odstupom času, ako správne rozhodnutie, čo sa týka 

napríklad výberu repertoára.  

Skúsenosť ma však utvrdila v tom, aby sme boli pre každú situáciu 

otvorení, nevešali hneď hlavu, ak sa niečo nepodarí ako sme chceli, ale 

naďalej na sebe pracovali a tešili sa z toho, že môžeme vykonávať takéto 

nádherne povolanie.  

Každý z nás vie niečo lepšie a niečo horšie a podľa mňa to “perfektné a 

bezchybné” vôbec neexistuje. 

 

5) Ako ste sa udržiavali/udržiavate vo forme? 

Športujem, stravujem sa zdravo, pracujem pravidelne aj keď, nemám napr. 

v tom týždni predstavenie. Pri učení sa nových rôl, človek neustále objavuje 

nové možnosti a spoznáva svoje telo a hlas lepšie. Ale najdôležitejšie 

je pre mňa pozitívne myslenie a nezdržovanie sa negatívnymi 

myšlienkami, či už o sebe, alebo o druhých.  

Život je veľmi krátky, aby sme náš čas obetovali pre niečo tak nezmyselné.  

 

6) Čo považujete za esenciu Vášho úspechu? (čím ste v tomto obore 

jedinečná/ý?) 

Podľa mňa je to už ten spomínaný pozitivizmus.  

Profesionálny prístup, či už presný príchod na skúšky, ovládanie partu 

a veľké nadšenie pre túto profesiu... 
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7) Ako ste bojovali s trémou, či pocitom zodpovednosti? Ako sa to 

menilo postupom času? 

Na začiatku som mala obrovskú trému, ale práve príprava s dostatočne 

veľkým predstihom, kde človek nemusí mať časový stres a môže sa naozaj 

v kľude denne venovať napr. 2 hodiny len pár stranám danej role mi veľmi 

pomohla. Ďalej to bolo neustále státie na javisku, či pri koncertoch. 

 Pred 10 rokmi som sa začala zaoberať aj “Alexandrovou technikou”, 

ktorá sa sústreďuje na uvedomelé uvoľnenie kŕčov v tele, 

ktoré vznikajú, keď má človek strach.  

Strach, ktorý sa nachádza u človeka v podvedomí, sa mi podarilo odstrániť 

hypnózou. 

 

8) S ohliadnutím sa na minulosť a s prihliadnutím na dnešné 

skúsenosti, čo by ste dnes urobili inak? 

Nechcela by som urobiť nič ináč, každý z nás má vlastnú cestu. Ja som 

nesmierne šťastná, kde som, aké nádherne role vo vynikajúcich divadlách 

som mohla už spievať. Dôverujem, že mi budúcnosť prinesie presne to, čo 

je pre mňa potrebné a naďalej milujem tú hlbokú vnútornú túžbu po hudbe 

a po jej spoznávaní. 
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ZÁVER 
 

V závere tejto práce by som chcela zhrnúť, čo bolo mojim cieľom a prečo 

som si zvolila zrovna túto - mne blízku tému. 

Niekedy mám pocit, že o niektorých naozaj významných interpretoch sa na 

domácej scéne a v Česku nevie, minimálne sa o nich nehovorí. Jednoducho 

naštartujú kariéru v zahraničí a na domácich pódiách sa vyskytujú celkom 

výnimočne, ba skoro vôbec. To je veľká škoda. Dokonca je až zarážajúce, že 

mnohí dostali na začiatkoch svojej kariéry ponuky najskôr v cudzine a až po 

získaní dobrého mena sa mali možnosť predviesť u nás. Slovenská scéna by 

si mala výnimočné talenty a hlasy hýčkať a snažiť sa im po ukončení štúdia 

vytvoriť ideálnu pôdu pre rozvoj talentu. Čo môže byť pre mladého 

interpreta prínosnejšie ako postupné a pozvoľné naberanie hudobných, 

speváckych, divadelných a ďalších skúseností na domácej scéne. 

Z niektorých odpovedí tých, ktorí si tým prešli je to patrné. Ako píšu 

zástupcovia tej staršej generácie, už počas štúdia škola spolupracovala 

s divadlom a presun na profesionálnu scénu bol oveľa plynulejší než je tomu 

v tejto dobe. Na škole vyučovali pedagógovia (režisér, dirigent), ktorí 

si svojich zverencov usmerňovali a pripravovali na následnú spoluprácu 

v divadle. Dávali im možnosť učiť sa na menších rolách a ako mnohí 

podotýkajú, spievať role vhodné pre ich hlasový obor. Ďalej je z odpovedí 

patrné, že staršia generácia zažila poctivú a tvorivú prácu na hudbe s ľuďmi 

tomu oddanými, ktorí boli zapálení pre dobrú vec a nevnímali hudbu ako 

dnešné agentúry, pre ktoré to je ,,len" ďalší lukratívny kšeft.   

Písať na českej škole o úspešných Slovákoch je rozumné. Kto iný by sa tejto 

téme mal venovať a snažiť sa šíriť dobré meno našej krajiny. Naši najlepší 

interpreti -speváci si tento priestor zaslúžia. Zhrnúť a priblížiť ich životy bola 

pre mňa taká nepísaná povinnosť a česť. Je vidieť, že u každého mala 

kariéra a úspech úplne iný štart. Niekto to vzal pozvoľna, iný zakopával 

o prekážky, u niekoho nebolo ani patrné, že ho bude hudba živiť a ďalší 

odštartoval ako raketa. Naprieč tomu všetkému hrá veľkú úlohu čas - doba, 

v ktorej sa to odohrávalo. Snažila som sa o porovnanie. Okrem zhrnutia 

života a kariéry do pár stránok sa snažím pomocou totožných otázok 
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pre každého o konfrontáciu v ich názoroch a skúsenostiach. Odpovedajú 

mi sólisti všetkých hlasových oborov naozaj širokého vekového spektra. 

Niektorí s väčším talentom a hlasom svetového kalibru, ďalší s obrovskou 

húževnatosťou a zapálením pre vec. Všetci dosiahli viac-menej to isté. 

Sú oddaní muzike a venujú či venovali sa jej na najvyššej možnej úrovni 

na zahraničných scénach.   
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